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Resum
La salut mental ha estat un dels problemes socials més oblidats i, pel que fa a

l’esport, encara més. Les dones també juguen un paper rellevant, ja que han patit

durant anys unes limitacions. Es pretén presentar un conflicte com aquest centrant

la història en tres dones practicants d’un esport minoritari com l’atletisme, donant

consciència sobre el conflicte. Es pretén fer una anàlisi teòrica exhaustiva, coneixent

la situació actual i entendre el conflicte amb l’elaboració d’entrevistes a expertes.

També es pretén parlar del paper que juguen els mitjans de comunicació i com

aquests poden afectar la mentalitat de l’esportista.

Paraules clau: Atletisme, esport d’elit, dones, salut mental, psicologia, frustració,

retirada esportiva, reportatge.

Abstract
Mental health has been one of the most forgotten social problems and, if we talk

about sports, the problem increases. Women plays an important role, if we consider

the limitations that they have been through. It pretends to expose and make

awareness about this issue, focusing on the history of three track and field women

athletes. Knowing the actual situation, this paper pretends to make a theoretical

search and getting a detailed analysis, through interviews with sports’ professionals.

It’s also going to discuss the paper of social media and their impact on athletes.

Key words: Track and field, high-performance sports, women, mental health,

psychology, frustration, sports withdrawal, report.
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1. Introducció

Aquest treball de fi de grau consistirà en la producció d’un reportatge audiovisual,

per tant, es tracta d'un projecte. El reportatge estarà centrat en la salut mental a

l'esport d'elit femení, concretament en un esport com l'atletisme, per fer una

representació a partir d'una o més històries personals relacionades amb la temàtica.

També es comptarà amb la veu d'expertes o experts que podran ajudar a entendre

encara més la situació a la qual molts i moltes atletes professionals s'han d'afrontar

diàriament, però, sobretot, durant les èpoques de competicions contínues. La

transparència a l'hora d'explicar la informació serà un punt clau, donat que no

només ajudarà a l'espectador a empatitzar, sinó també a humanitzar.

1.1. Justificació i interessos del reportatge

L'elecció de la temàtica ha estat fruit de diferents motius. El més important és

l'originalitat, on es pretén buscar innovació respecte d'altres recerques o

investigacions que s'han pogut elaborar anteriorment relacionades amb el tema. En

aquest cas, el projecte que es realitzarà serà exemplificant a través d'una o diferents

històries reals de dones que practiquen l'atletisme com a esport d'elit. És a dir, es

pretén explicar les problemàtiques de la salut mental en l'atletisme d'elit a través de

les diferents experiències seleccionades, l'anàlisi d'aquestes amb ajuda de persones

expertes de la branca de la psicologia esportiva i explicant l'existència dels casos

que es poden trobar, a part del de les atletes escollides.

El punt clau del projecte se situarà en el col·lectiu de les dones dins d'aquest esport

d'elit. Històricament, sempre s'ha donat més visibilitat als homes que a les dones

dins de l'esport, de fet, segurament molta gent coneix qui és l'home més ràpid del

món, Usain Bolt, però quant s'ha parlat de Florence Griffith-Joyner, la dona més

ràpida del món? Malgrat la seva mort, el seu rècord als 100 metres llisos encara és

vigent.

A més, comptar amb el testimoni de tres dones que pertanyen a diferents

generacions, i que, per tant, actualment estan passant per moments diferents en

l’esport, resulta molt interessant. Es podrà analitzar com està la psicologia avui dia

en l’atletisme d’elit i com aquesta ha evolucionat amb el pas dels anys. En primer
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lloc, com ja esmentarem més endavant, tenim a la Jaël Bestué —que porta,

relativament, pocs anys a l’elit—, l’Esther Guerrero —que es troba en el seu punt

més àlgid de la carrera com a esportista— i la Natalia Rodríguez —que és una atleta

retirada—.

També sorgeix un terme important en el panorama de la comunicació: l'alfabetització

mediàtica i informacional. Un terme que segons la Comissió Europea és la nostra

capacitat per accedir, analitzar i avaluar la informació, i comprendre-la críticament, a

més, permet prendre decisions informades en un entorn modern. El Consell

d’Europa, també aporta una altra definició afegint que es tracta d’una eina per

empoderar a la ciutadania perquè puguin “participar i contribuir en les societats

globals del coneixement”. En resum, ser crítics amb la informació que rebem dels

mitjans de comunicacions, i del nostre voltant, desenvolupant habilitats i capacitats

cognitives. Per tant, la cerca prevista també pot ser una ajuda per a la població que

es troba en una posició més distanciada de l'esport d'elit.

A part de l'originalitat que es pretén buscar amb aquesta recerca, també existeixen

unes altres causes i justificacions d'aquesta tria.

Primerament, una de les més importants és la falta de consciència sobre el tema, ja

que es tracta d'uns fets que existeixen actualment i no tothom és conscient de la

importància que comporta. Inclús, es desconeix que la salut mental és una de les

càrregues que tenen els i les esportistes d'elit a part de la salut física. Aquestes

afirmacions es poden contrastar a través de diferents estudis realitzats recentment,

per exemple, a la revista Educación Física y Deportes, es va publicar un article l'11

de gener del 2023 que aborda la temàtica i afirma que “Els atletes d'elit, sotmesos a

un elevat nivell d'exigència i estrès, experimenten problemes de salut mental com

ara depressió, ansietat i trastorns alimentaris”, a més, pel que fa a la rellevància de

tractar aquesta qüestió tant com la física “és tan rellevant l’entrenament físic, com la

preparació mental per millorar el rendiment esportiu”.

Un altre exemple ens el facilita la plataforma Ciberindex, especialitzada en la Gestió

del Coneixement en Cures de Salut. Aquesta exposa una informació a destacar

sobre la situació a través d’un vídeo informatiu dut a terme l’any 2022 i és que es
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calcula que al voltant de 665 mil persones a l’estat que tenen llicència federativa en

un esport, pateixen d’ansietat i depressió. Un altre estudi del 2019 qualificat de

metaanàlisi del National Library of Medicine, afirma que una carrera esportiva

professional inclou més de 640 factors estressants que poden arribar a produir

símptomes comuns dels trastorns de salut mental. A més, la conclusió final de

l’estudi apunta que la prevalença de símptomes i trastorns de la salut mental oscil·la

al voltant del 19% per abús d'alcohol, del 34% per ansietat o depressió en atletes

d'elit actual i del 16% per estrès.

Seguint el fil de les novetats tractades al projecte, en aquest cas, s’abordarà la

manera en com afecta el periodisme a la salut mental de molts i moltes esportistes

d’elit, ja sigui a través de comentaris dels i les periodistes esportives, titulars de

premsa de diaris esportius, notícies esportives als telediaris de mitjans generalistes,

etc. Un exemple ràpid i molt recent es va donar al campionat d’Europa de pista

coberta celebrat del 2 al 5 de març del 2023 a Istanbul (Turquia). L’atleta de 800

Lorea Ibarzábal va aconseguir arribar a la final i estar entre les millors d’Europa,

aconseguint una quarta posició i amb marca personal. Quan l’atleta ja havia finalitzat

la prova, molt emocionada i eufòrica per la seva marca, va ser entrevistada per José

María Rubí, periodista de Teledeporte, el qual la va felicitar, però li va recordar que

s’havia quedat a 2 centèsimes del bronze, l’atleta, en escoltar això, va canviar la

seva manera de celebrar el que acabava de fer, tot i haver disputat la seva millor

marca de sempre. Dies després l’atleta va reconèixer a les xarxes socials la seva

afectació en haver-se quedat a només 2 centèsimes de tenir medalla.

A més, l'esport escollit ha estat l'atletisme, pel fet que és un esport poc reconegut o

'minoritari', especialment pel ressò que té als mitjans de comunicació esportius i la

poca audiència que atrau. Una persona que vol seguir el dia a dia de l'atletisme al

país o internacionalment necessita molta documentació pròpia i motivació personal,

a causa de la falta d'informació que es transmet als mitjans tradicionals, per

exemple, en un informatiu del telediari, ja que trobem molta més informació d'un

esport com el futbol.

Amb el reportatge es pretén reflectir, entre d’altres, que aquest esport és igual de

rellevant que la resta, que hi ha una falta d'inversió econòmica i de visibilitat. Per
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comprovar l'existència d’aquesta desigualtat agafem a les jugadores del Futbol Club

Barcelona i a la Yulimar Rojas, atleta d’elit al Barça Atletisme de la modalitat triple

salt que compta amb el rècord del món d’aquesta prova. Les jugadores de futbol

tenen com a salari mínim entre 20.000 i 28.000 € segons els ingressos de drets

televisius del club, com indica Alba Domingo al seu article del Nacional. Yulimar

Rojas, en canvi, cobra al voltant de 10.000 euros l’any.

Per finalitzar, pel que fa a motius més personals, les autores del projecte de fi de

grau som dues atletes que practiquem atletisme i estem molt informades, no només

sobre l'esport en si, sinó que també dels progressos que fan durant les temporades

els i les atletes de l'elit espanyola. A partir d'experiències —contemplades en altres

persones o nosaltres mateixes— s'ha descobert la urgència de tractar un tema com

aquest, sigui per motivació pròpia o aliena, i aquesta motivació personal pot servir

per aprendre dels i les atletes d'alt rendiment. A més, la temàtica a tractar és

escollida de manera motivada per part de les dues autores del projecte, això pot ser

positiu de cara a l’elaboració del projecte de reportatge, la cerca d’informació,

entrevistes, etc. Totes aquestes són les raons per les quals hem decidit portar

endavant aquest projecte.

1.2. Objectius

L'objectiu general a l'hora de dur a terme el projecte és la creació del reportatge

visibilitzant la salut mental a l'atletisme d'elit en les dones. Pel que fa als específics,

entrevistar diferents dones esportistes que ens expliquin la seva experiència amb la

salut mental en l'atletisme, d'aquesta manera, visibilitzant la situació, ajudar als i les

esportistes —siguin d'elit o no— amb l'experiència dels professionals amb els quals

comptarem. Aquests psicòlegs o psicòlogues ens explicaran la importància de saber

gestionar les emocions als entrenaments, al dia a dia i, abans, durant i després

d'una competició.

Un punt important que es valorarà també en profunditat serà aquest paper de les

dones, ja que s'ha fet una selecció només de dones per tal de focalitzar l'estudi des

d'una perspectiva de gènere. La finalitat és donar veu a un col·lectiu que,

històricament, ha estat discriminat fins avui dia, per tant, una lluita feminista que
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encara persisteix. A part de les cerques que es duran a terme, també es tractarà

aquesta temàtica a través de les entrevistes previstes —atletes, psicòloga i

periodista—.

Volem trencar el tabú que existeix al voltant de la salut mental, en aquest cas dins

l'esport. Deixar de menysprear als i les esportistes quan no s'assoleixen els resultats

que el públic espera. Aquest reportatge també pot servir per a què tota aquesta gent

que o bé no sap d'esport, o bé simplement no el practica, pugui arribar a entendre la

importància de la problemàtica.
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2. Antecedents

El nostre projecte, tal com s’ha explicat, se centrarà en la planificació d’un reportatge

periodístic centrat en la salut mental de diferents dones que practiquen l’atletisme

com a esport d’elit.

Existeixen diferents antecedents, referències en les quals s’ha treballat una temàtica

igual o similar a la d’aquest reportatge, treballs semblants els quals s’han tingut en

compte per tal de valorar què s’ha fet fins ara sobre el tema abordat i agafar de

referència tècniques emprades en aquests o maneres de focalitzar-ho. És cert que

no s’ha trobat cap projecte que tracti amb exactitud la temàtica escollida, això ho

podríem definir com un punt positiu de cara al projecte, ja que, sent un tema tan

acotat, pot ser més interessant de cara a l’audiència, que desconeix les dades sobre

el tema donat que no s’ha fet res igual.

Aquest projecte, en realitat, ha tingut un gran referent audiovisual; el reportatge

elaborat per Esport3 a l’atleta de mig fons, l’Esther Guerrero. La banyolina va

col·laborar en un reportatge parlant sobre la seva carrera com a esportista d’elit el

març del 2022. D’aquesta manera, a continuació exposarem els diferents

antecedents.

2.1. Reportatge Esport3: Esther Guerrero (CCMA)

Es tracta d’un reportatge focalitzat únicament en una atleta, en aquest cas, l’Esther

Guerrero. És una atleta que competeix en les proves referents del mig fons de

l’atletisme: els 800 i 1500 metres llisos. També serà una de les atletes protagonista

del projecte.

Aquest reportatge ha estat escollit perquè és el que ens ha inspirat a portar a terme

la idea del nostre projecte, prenent rellevància al tema de la salut mental a l’esport i,

per tant, ha estat el factor motivador de la nostra idea.

El reportatge té una durada de 22 minuts i conté una gran varietat d’entrevistes a

diferents persones de l’entorn de l’atleta protagonista i de l’atletisme com a esport.

Un exemple serien les declaracions de la presidenta de la federació catalana
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d’atletisme, la Mercè Rosich i, pel que fa a les persones properes de l’Esther,

s’entrevista el seu entrenador, el preparador físic o la seva germana.

Comença amb una valoració de la seva vida personal i el seu creixement com a

esportista d’elit, l’arribada de l’atleta a l’esport d’alt nivell i un seguiment de les seves

rutines, els entrenaments que fa, controls mèdics, analítiques, alimentació i hores de

son. Un punt bastant interessant és que es parla de la figura d’un psicòleg o

psicòloga esportiva, les situacions a les quals s’enfronta mentalment, l’exigència que

requereix l’esport i les sensacions mentals que pateix la banyolina des que va

començar a l’elit. Es tenen en compte les diferents solucions i els punts de vista dels

experts.

El reportatge també dedica un espai al tractament dels mitjans de comunicació de

l’èxit de l’atleta a les Olimpíades de Rio 2016. Es recullen diferents titulars i punts de

vista sobre aquests de la mateixa atleta i, és important això perquè, d’aquesta

manera, sabem com afecten mentalment aquests titulars que valoren les actuacions

de l’atleta a les Olimpíades. Un exemple el trobarem més endavant, en l’apartat dels

titulars de mitjans, on es parla del fet que l’atleta no passa a semifinals, sense tenir

en compte que havia arribat fins a les Olimpíades i tota la feina de darrere.

El reportatge com a tal té l’objectiu d’explicar a una audiència especialitzada —en

aquest cas, gent apassionada i seguidora de l’atletisme d’elit— com és el ritme de

vida que porta una atleta d’elit com l’Esther Guerrero, tot el que implica i els

sacrificis que ha dut a terme per arribar a on és, el tractament físic i mental de la

banyolina i les valoracions de diferents persones expertes sobre això, d’una manera

molt atractiva i visual, amb moltes imatges referencials i des dels llocs dels fets, com

són les pistes on entrena, casa seva, l’estany de Banyoles on entrena o el centre de

fisioteràpia.

Com a valoració subjectiva, és un reportatge bastant complet pel que fa a la carrera

de l’esportista d’elit, ja que parla no només sobre tot el seu recorregut, sinó que

també de la seva vida, ja sigui en l’àmbit de l’esport o en la personal. Explica la

manera amb la qual ha compaginat les diferents facetes i ha aconseguit arribar al

punt on es troba ara mateix. Es parla amb les persones del seu voltant i persones
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expertes que valoren la vida de la banyolina com a esportista d’elit i, el més

important, l’atleta parla de les seves errades pel que fa a l’ús de la ment en les

competicions, com l'ha afectat a la salut mental això i com, amb l’ajuda del seu

entrenador i el psicòleg esportiu, ha anat millorant.

2.2. Sèrie documental Marc Márquez: ALL IN (Amazon prime)

Es tracta d’una sèrie documental centrada en el pilot català de motociclisme, Marc

Márquez i Alentà, que va néixer a Cervera, Lleida. Ha estat en diferents ocasions

campió del món i va començar a pilotar l’any 1998, amb cinc anys.

L’elecció d’aquest documental ha estat per motius de semblança a la nostra idea,

s’agafa un esportista d’elit referent i amb molt reconeixement, en aquest cas, a

escala mundial, per explicar com ha hagut de fer canvis rellevants a la seva carrera

com a esportista a causa de la lesió de la qual es parla, fet que pot arribar a

perjudicar mentalment l’esportista per culpa de la incapacitat de competir.

Està composta per cinc capítols que parlen principalment de la seva lesió a l’espatlla

a causa d'una caiguda al circuit de Jerez l’any 2020. Una lesió de la qual no s’acaba

de recuperar del tot i ha de passar per diverses operacions. Durant aquesta etapa

ha de fer molts canvis a la seva vida, es muda a Madrid per obtenir els millors

serveis mèdics i allunyar-se de la vida que ha estat portant durant els seus 29 anys

al poble de Lleida, un canvi de rumb.

Un altre tema que tracta és els diferents conflictes que té amb altres pilots de moto

GP, com ha afrontat això i la manera en com han repercutit aquestes problemàtiques

a la pista, juntament amb les derrotes i enfrontaments. La relació amb el seu germà i

la seva família també ha estat molt present, no només els seus pares i el seu germà,

també els avis i, fins i tot, moments amb les seves amistats més properes. Per tant,

el documental, està en gran part centrat en la seva carrera com a esportista, però

també es dediquen alguns moments a la seva vida personal, com és en el cas del

reportatge anterior.
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En aquest cas, és molt més extens, ja que són cinc capítols d’aproximadament mitja

hora cadascun, això implica una durada de dues hores i mitja de documental, que

dona marge per parlar des del seu creixement com a esportista d’elit fins a

l’operació a l’hospital que va haver de fer-se a Nova York, a la ciutat de Rochester.

El documental està ambientat al voltant de tots els espais on l’esportista passa els

moments més rellevants de la seva vida: el poble de Cervera, la seva casa de

Madrid, les pistes on competeix, el seu jet privat, el cotxe, etc., per tant, ens endinsa

d’una manera íntima a tots els espais on el cerverí passa la majoria del seu temps i

els espais més rellevants o importants per a ell.

Pel que fa a les fonts, comptem amb moltes declaracions de diferents persones

—fet que s’entén degut a l’extensió de la docu sèrie—, per exemple, la seva mare i

el seu pare, el seu germà, assistents i amics, fisioterapeutes, periodistes, el cap de

mecànics d'en Marc, el Doctor de la clínica nord-americana on l’operen, pilots i

expilots de MotoGP, exgerent, etc., per tant, i pel que fa a les fonts, podem extreure

que hi ha un treball darrere molt exhaustiu i complet.

Aquesta peça està reflectint a l’audiència una història de ‘superació’ —tal com ho

expliquen— on l’esportista ha de prendre unes mesures dràstiques per guanyar de

nou, passant per riscos, patiments i moments decisius i difícils als quals s’enfronta,

però també es veu una imatge d’un Marc empoderat, lluitador, exitós…

Com a valoració personal, un punt molt positiu de la sèrie documental és, com s’ha

dit anteriorment, el treball exhaustiu de les fonts, totes les entrevistes a les persones

properes del cerverí i, totes les imatges i l’acompanyament als llocs dels fets. També

és molt visual pel que fa al contingut audiovisual com títols i il·lustracions, entre

d’altres. A més, l’extensió de la peça fa que hi hagi suficient espai per abordar i

entendre tots els temes que parlen amb rigor. També, gràcies a això, existeix una

sensació de poder viure en primera persona els diferents dies que van passant

—durant l’any que es filma— de la vida de l’esportista. En canvi, en referència a la

part negativa, el documental en sí, centra molt poca part en la salut mental de

l’esportista, té una focalització més aviat optimista, molt esperançador i buscant l’èxit

constant de l’esportista, deixant una mica de costat la part de la salut mental —és un
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punt en contra pel que fa a aquest projecte de reportatge, però el tractament que li

ha volgut donar la producció és un altre—. En realitat, el que s’ha vist com a negatiu

és el fet que no es pogués veure en cap moment la figura d’un psicòleg o psicòloga

esportiva que ajudés a l’esportista en els moments difícils, ja que en alguns casos,

apareixen les imatges d'en Márquez enfonsat, però amb declaracions seves i no

d’una persona experta que ho pogués valorar o explicar com en el cas anterior, per

tant, tampoc s’ha indagat molt en aquest sentit.

2.3. La salud mental en el deporte de élite, la gran asignatura pendiente en
España (National Geographic)

El reportatge del National Geographic, com bé anuncia el seu títol, parla sobre la

salut mental a l’esport d’elit, però a diferència dels documentals anteriors, aquest

ens mostra una visió més general sobre el tema. Comença fent referència a tres

atletes: Te Kura Ngata-Aerengamate (jugadora de la selecció femenina de rugbi de

Nova Zelanda), Simone Biles (gimnasta estatunidenca) i Paula Badosa (tenista

espanyola). Es divideix en un seguit de seccions que desenvolupa posteriorment: El

costat més fosc de l’esport, Depressió ansietat i trastorns alimentaris, El pes dels

referents, Les Olimpíades ¿un somni complert?, L’estigma de la debilitat i

Visibilització, conscienciació i formació.

Llegint el títol del reportatge, s’ajusta a la idea que volem transmetre al nostre

documental. Resulta una inspiració perquè fa una llarga exposició dels diferents

temes que envolten la salut mental, sí que és veritat que no profunditza gaire en els

casos referents de les malalties de salut mental, però els exemples i l’explicació és

correcta. A més, pel que fa a les fonts, que en aquestes temàtiques són molt

importants, estan molt encertades. Les principals que en trobem són la psicòloga

esportiva María Cabrera Bolufer —que aporta la professionalització del reportatge—,

la jugadora de rugbi Patricia García Rodríguez i la patinadora artística sobre gel

Celia Robledo —com a testimonis dels desordres mentals que es poden patir—,

l’estudi realitzat per Zoe Poucher a la Universitat de Toronto el juliol del 2021 —com

a font documental—.
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Personalment, a part de servir com a ajuda, mentalment hi fa una molt bona feina

visibilitzant tota aquesta problemàtica, és per aquest motiu que hem volgut destacar

algunes frases o conceptes que apareixien dins d’aquest:

“Tenim interioritzat que cal treballar duríssim i sofrir moltíssim, i és crucial diferenciar

la perseverança, el treball, la constància, la resiliència i la superació respecte a una

altra mena de situacions on pot estar en perill la salut mental”. Patricia García

Rodríguez, jugadora de rugbi professional, a National Geographic.

Parlant sobre els trastorns alimentaris, en particular, són un dels costats més foscos

de l’esport i més encara quan són motivats pels mateixos entrenadors. Celia

Robledo, patinadora artística sobre gel professional, explica que: “A l’esport hi ha

molt més enllà del ‘creu en tu mateix i aconseguiràs els teus objectius’”. A més,

continua: “Si el teu entrenador, l'opinió del qual en aquest moment és més important

per a tu que la teva pròpia, et diu cada dia que estàs grossa, és impossible que et

desenvolupis mentalment de manera sana”.

Per finalitzar, destaquem l’estudi mencionat anteriorment de Zoe Poucher sobre

salut mental i les Olimpíades de Tòquio 2020. Exposa que la depressió, l’ansietat i

els trastorns alimentaris són els problemes “més generalitzats als esportistes”. Però

centrant-nos en les dades, entre aquests tres últims desordres, el 31,7% dels atletes

van presentar símptomes de depressió, el 18,8% van reportar ansietat moderada i el

5,9 severa. Pel que fa a l'alimentació, un 8,6% van presentar un alt risc de trastorns

relacionats amb aquesta. Poucher, al seu estudi conclou dient: “Encara que la salut

mental estigui afectant una gran part dels atletes d’elit, encara no rep l'atenció que

mereix”.

2.4 Sèrie documental Javier Fernández: Rompiendo el hielo, salut mental
(RTVE)

“Rompiendo el hielo” es tracta d’una sèrie documental de tres capítols basada en la

vida de l’atleta Javier Fernández, patinador d’elit a Espanya. El documental finalitza

gairebé en el moment que acaba la seva carrera com a patinador d’elit i,

concretament, havent sigut campió d’Europa en set ocasions, tenint dues medalles
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d’or i dues de bronze del mundial, i una altra de bronze dels Jocs Olímpics d’hivern

a Pyeongchang el 2018.

El protagonista de la sèrie documental resulta un perfil molt interessant pel fet que

en diverses ocasions ha presentat problemes relacionats amb la salut mental. En

resum, a la seva carrera ha patit d’ansietat i estrès per falta de coneixement a l’hora

de gestionar segons quines emocions. De les més repetides és la pressió d'estar a

l'altura, no decebre al seu públic i complir les expectatives. El primer, i més destacat

és l’ansietat que va tenir durant l’època on estava sent entrenat per Nikolái Morózov.

Javier viatjava molt i trobava molt en falta tenir una llar. Finalment, com no estava

feliç, va decidir tornar-se’n a viure a Espanya amb la seva família i és quan li van

començar els atacs d’ansietat.

Més tard, un altre moment en el qual diferents testimonis afirmen que mai l’havien

vist tan afectat va ser durant els JJOO de Sochi en 2014. La federació va decidir que

fos ell l’abanderat a la desfilada d’inauguració. Javier es va veure envoltat en una

gran polèmica que l’acusava d’homòfob. Durant una entrevista per trucada li van

preguntar sobre els homosexuals a Sochi, i ell, en teoria, va dir que s’havien de

relaxar perquè les lleis contra els homosexuals eren molt dures. Ell sempre ha

defensat que no va dir aquestes paraules, però, independentment d’això, la

polèmica li va condicionar totes les Olimpíades.

El documental tracta sobre la vida del patinador, és una biografia des que va

iniciar-se amb el patinatge, passant per tota l'etapa de professionalització. Fa un

viatge per totes les pistes on ha patinat, agrupa als familiars —mare, pare i

germana—, a tots els entrenadors que ha tingut i part dels companys que hi

formaven part de l’equip nacional de patinatge i altres atletes d’elit que no tenen a

veure amb aquest esport que han patit de problemes de salut mental, com

Almudena Cid, gimnasta retirada. Tots aquests, són bàsicament les fonts que

utilitzen com a recurs per explicar tota la història de Javier. Però no hi tenen cabuda

la figura de psicòlegs o fisioterapeutes.

En tractar-se, com ja s’ha esmentat, d’una biografia, expliquen els moments on

l’atleta ha estat enfonsat, però també els que les coses han sortit, fins i tot, millor del
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que s’esperaven. Amb això es vol justificar que és normal que no s’aprofundeixi tant

en les figures del psicòleg o la psicòloga. Malgrat això, resulta molt interessant, ja

que aquesta sèrie de 3 documentals de 40 minuts aproximadament, no es regeix a

això només. També comptem amb una pel·lícula d’1 hora i 40 minuts sobre la vida

del patinador, i d’una xerrada amb un psicòleg esportiu Juan Carlos Campillo. Per

contextualitzar, aquest últim ens serveix com a referència, ja que es tracta d’un petit

reportatge / xerrada, dura un quart d’hora i tracta sobre la importància de la salut

mental i del psicòleg esportiu al món de l’esport.

Per tenir una idea de les temàtiques que ens volen transmetre la sèrie documental i

la xerrada envolten la por a defraudar i la falta de suport psicològic que tenen els

atletes durant la plena etapa d’elit, però també després de la retirada. De fet,

Paloma del Río, periodista esportiva, diu al documental: “Blanca Fernández Ochoa

em deia: tinc trenta anys i no soc capaç d’anar a un banc a treure diners, no sé com

es fa això”. Amb aquesta intervenció es pretén visibilitzar que falten eines, un

període de transició per adaptar-se a la vida “normal”.

Com a valoració final, el documental compleix els seus objectius principals, en

primer lloc, visibilitzar un esport minoritari a través de la figura de Javier Fernández,

un patinador que ha inspirat a tants altres a iniciar-se en aquest món. En segon lloc,

lluitar perquè la salut mental dels atletes d’elit es consideri imprescindible. Que

sàpiguen gestionar emocions com la frustració, la pressió a la qual estan sotmesos,

les expectatives que han de complir i el fet de saber perdre per saber guanyar.

Bàsicament, com ell explica, no va entendre que necessitava ajuda psicològica fins

ven avançada la seva carrera com a esportista d’elit.

2.5. Documental: El viaje. La medalla de la salud mental (RTVE)

Es tracta d’un documental centrat en gran part en l’esquiadora olímpica Blanca

Fernández Ochoa, que va posar fi a la seva vida amb 56 anys a causa dels

problemes de salut mental que va tenir relacionats amb l’esport d’elit. Però aquesta

història és la que inicia el desenvolupament dels diferents temes que es van tractant

durant el documental amb l’ajuda de declaracions de testimonis –esportistes,
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periodistes, psicòloga esportiva, entrenadors, etc.–, majoritàriament centrats en

l’esport d’elit i el paper de la salut mental.

Aquest documental ha estat escollit degut a la temàtica que tracta, ja que està molt

relacionat amb la salut mental a l’esport d’elit tot i que, en aquest cas, parlen de

molts esports, no només atletisme, però compten amb una testimoni que va ser

atleta, la Ruth Beitia, per exemple.

El documental té una durada de 53 minuts i conté una gran varietat d’entrevistes a

diferents persones que parlen sobre les diferents temàtiques abordades. Aquests

punts tractats són, en gran part, relacionats amb la mentalitat de l’esportista: l’esport

a la vida quotidiana, la teràpia en grup o individual, el suïcidi en esportistes d’alt

rendiment, el creixement de l’esportista des de l’adolescència, el paper de la família,

la retirada, el paper dels mitjans de comunicació, un punt en comú amb el projecte,

trastorns i diferents símptomes, l’ajuda psicològica.

Primerament, es comença amb l’explicació de la fi de la vida de l’esquiadora amb

declaracions dels seus dos germans i la seva germana. A continuació, es projecten

imatges d’arxiu de l’any de la seva mort on a les notícies informen dels fets i de com

troben el seu cos.

Després es parla amb la gimnasta retirada Almueda Cid que, des de l’experiència,

explica d’aquest paper de la ment. Posteriorment, apareix en Pedro García,

exwaterpolista d’elit, parlant d’històries suïcides relacionades amb les declaracions

de la pionera en salt d’alçada, Sagrario Aguado. L’ex-tenista, Carla Suárez també

remarca la importància de demanar ajuda en aquests casos. I, per finalitzar, la

periodista esportiva de Teledeporte Paloma del Río, l’ex-atleta d’alçada Ruth Beitia i

l’Edurne Pasaban, alpinista i testimoni d’intent de suïcidi, donen els seus punts de

vista.

El nus del documental comença exposant la carrera esportiva de l’esquiadora

protagonista, imatges d’arxiu de les seves competicions i èxits, acompanyades de

les declaracions dels familiars. Això s’acaba relacionant amb les paraules del

cardiòleg i ex-esportista d’elit Juan Antonio Corbalán, que parla dels problemes amb
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les exigències esportives a edats primerenques, juntament amb declaracions de la

periodista i l’ex-jugadora de bàsquet, Amaya Valdemoro i Edurne. També es té en

compte la valoració d’una psiquiatra com la Cristina López Ibor, punt de vista molt

rellevant en un tema com el que es tracta. Finalment, la patinadora olímpica Sara

Hurtado parla dels seus inicis al patinatge i l’entrenador de tenis, Toni Nadal, parla

de diferents casos d’esportistes que s’ha trobat, amb declaracions de la majoria dels

i les esportistes esmentades. A continuació la karateka Sandra Sánchez i el seu

entrenador donen el seu parer i la Maria Corbera també, juntament amb algunes

declaracions de persones ja esmentades.

El documental continua tractant els diferents temes amb l’aportació de totes les

persones anteriors, afegint algunes noves fonts com una psicòloga esportiva o un

altre esportista, en aquest cas, en Regino Fernández, olímpic del snowboard. Els i

les esportistes també parlen de les seves experiències i el seu moment a l’elit, les

derrotes, la figura de la psicologia esportiva, la retirada i els estudis, tot això es parla

des de diferents perspectives —psiquiatre, entrenador, esportista—. La família i la

importància que comporta aquesta figura, l’acompanyament a les competicions i la

relació respecte del o la familiar esportista.

El documental centra una part a dos aspectes molt interessants, el primer, parla les

diferents conseqüències negatives que comporta aquesta mala gestió de la salut

mental en l’esport, especialment amb les declaracions de la psicòloga, parlant dels

símptomes a part de la frustració, l’estrès, com l’insomni, juntament amb

declaracions d’algunes de les esportistes entrevistades donant el seu punt de vista.

El segon, el paper dels mitjans de comunicació, la pressió mediàtica i la gestió de

Fernández Ochoa parlant amb els germans i la germana. La periodista apunta

diferents responsabilitats del tractament dels mitjans de comunicació, l’oblit de

l’esportista quan es retira o no competeix, la duresa que comporta, etc.

Finalment, es parla de la retirada i de com ho viuen i ho estan vivint els i les

diferents esportistes entrevistades, la sensació de soledat i la dificultat de recrear

una vida des de zero. El documental com a tal té l’objectiu de donar veu i fer

especial èmfasi a la necessitat de tractar un tema com aquest, l’“assignatura
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pendent” de la qual es parla fent referència a l’entrenament mental a part del físic,

tal com afirma constantment la peça.

Com a valoració subjectiva, es tracta d’un documental molt ric en fonts, això és un

aspecte molt positiu. A més, són fonts molt experimentades, com persones que han

estat a l’elit, i la periodista de Teledeporte, també amb una llarga trajectòria darrere.

És un documental motivador, reflexiu i d’aprenentatge, ja que es coneixen moltes

històries diverses, cadascuna amb un final, però sempre es veu d’una manera

positiva, de manera que convida a una possible investigació o indagació en la

temàtica per tal de trobar una millora.
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3. Marc teòric

El marc teòric, com qualsevol altre, estarà centrat en les definicions que han estat

considerades més adients de cara a l’elaboració del projecte i la posada en pràctica

d’aquest. Generalment, es parlarà del concepte de reportatge com a gènere

periodístic, s’abordarà el tema de la salut mental relacionada també amb l’esport,

com és lògic i, finalment, es farà una petita repassada al paper de les dones en

l’esport i la seva evolució.

3.1 Reportatge

3.1.1. Concepte

El reportatge és un dels gèneres més difícils de definir per la complexitat tant a

l’hora d’estructurar-lo, com per organitzar-lo. A més no hi ha una definició i una

tipologia establerta globalment, sinó que els diferents autors que el tracten poden

canviar la seva versió. Per aquest motiu, juga amb la plena llibertat de tractament,

sense deixar de banda el discurs periodístic i fidel a la realitat. Els fets i els diferents

temes es narren en profunditat intensificant-los, els interrelaciona, els contrasta i,

finalment, els analitza. Es caracteritza per l'originalitat, la manera en què els

presenta, busca els aspectes més amagats, no es queda en la superficialitat de les

notícies. Això passa gràcies al temps, ja que és un dels punts que donen avantatge

als reportatges. No acostuma a tractar-se d'un treball d'urgència i, d'aquesta

manera, el treball final és rigorós amb les fonts i la idea.

L’objectiu és arribar a una audiència i que sigui comprensible, és per això que es

basa en un llenguatge clar, senzill i exacte, en resum, l'acompanya un estil directe.

Per aconseguir aquest és necessària una bona preparació de com es

desenvoluparà la preproducció, la producció i la post-producció. Aquest gènere el

fem servir per explicar històries que, gràcies al punt de vista i l'experiència de la gent

amb la qual contactarem per fer el reportatge podrem oferir una representació de la

idea que volem transmetre i delimitada en l'espai i el temps. En el nostre cas, i com

és habitual, partirem de la part més concreta sobre el que tractarem per acabar

parlant en àmbit general per donar una visió amplia sobre la salut mental a les
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esportistes d’elit, com està la situació actual en les diferents generacions i la seva

evolució.

El reportatge és un gènere que sovint es confon amb el documental, ja que és difícil

de distingir dos gèneres que empren el mateix llenguatge: l'audiovisual. Però hi ha

una diferència que destaca entre la resta i és que el reportatge té una mirada molt

objectiva, en canvi, el documental és subjectiu i té la mirada de l'autoria.

Pel que fa a les diferències més específiques, el reportatge s'apropa més al format

periodístic, és a dir, es pot utilitzar un periodisme d'investigació, per exemple, i la

mirada que es dona és més professional, objectiva i neutra, assimilant-se als

formats tradicionals de la televisió. A més a més de la finalitat informativa d'aquest,

el reportatge compta amb un gran rigor històric i periodístic pel que fa a la recerca

de personatges, la contrastació de la informació, imatges d'arxiu, entre d'altres. I

l'actualitat és molt present al reportatge, en canvi, es pot fer un documental d'un fet

històric, no necessàriament ha de ser d'una actualitat permanent o espontània.

En el cas del documental, a diferència del reportatge, té un tractament formal i

narratiu molt original, alternatiu i diferent, per tal de provocar sensacions a

l'audiència. A més, la durada és molt més extensa i lliure en un documental, en

canvi, el reportatge, és més concís i curt. El documental, també, treballa les textures

i la manipulació amb les imatges i àudios d'arxiu que conté, té una mirada més

creativa, a diferència del reportatge, que l'enfocament és més neutre, aquí comptem

amb la mirada de l'autor, per tant, més subjectiu i personal.

3.1.2. Orígens

Aquest gènere periodístic ben conegut per la seva profunditat en el tractament dels

fets va néixer al segle XIX. A més, té els seus orígens en la televisió, es gesta i es

desenvolupa en les redaccions de les cadenes de TV.

El primer contacte amb el concepte del reportatge va ser gràcies a un escriptor

francès: Stendhal —pseudònim d'Henri Beyle—. Va utilitzar per primera vegada el

terme reporter l’any 1866 a la publicació periòdica de Le Figaro —un dels diaris

francesos més reconeguts del moment—, també ho va fer al diari La Liberté —diari
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anarquista argentí, traduït al francès—. Va ser a partir d’això que la categoria va

començar a emprar-se d’una forma més continuada als mitjans escrits i s’acaba

convertint en una professió.

Si ens centrem en l’etimologia de la paraula, la paraula reportatge té el seu origen al

llatí —reportare—, exactament, vol dir portar l’acció o els fets rellevants a l’audiència

o al lector. Anant una mica més enrere, al segle XVII, el naixement del reportatge

està molt lligat a la premsa escrita. Els i les periodistes del moment escrivien a les

gacetes totes les informacions dels pobles i les ciutats que visitaven, a més a més

de les històries que descobrien a través de narracions d’interès per la localitat amb

la finalitat de cridar l’atenció i atraure l’interès públic.

A partir d’aquí ens centrem en la influència que tenen els conflictes de la guerra en

el naixement del reportatge. Tal com s’ha explicat anteriorment, el reportatge tal com

el coneixem va néixer el segle XIX amb la necessitat de comptar amb testimonis de

les guerres mundials i tenir fonts d’informació presents en el lloc dels fets, amb la

finalitat de no haver d’esperar a la fi de l’esdeveniment per rebre tota la informació.

La guerra de Secessió als Estats Units l’any 1861 va ser un moment clau per al

periodisme modern, ja que es van enviar reporters al terreny de les batalles per

captar informació relacionada amb el conflicte i transmetre tots aquests fets.

Entrant en la història del reportatge de la televisió, als anys 70 i 80 els reportatges

profunditzaven en els fets, es documentaven sobre les circumstàncies i les causes,

fent servir imatges o entrevistes i no necessàriament tractant-se d’una actualitat

immediata. Però, més endavant, als anys 90 el format canvia molt la manera de

fer-se i transmetre a l’audiència, dit d’una altra manera, perd valor.

L’audiència i els espectadors dels anys 90 senten més atracció per temes

relacionats amb la preocupació social i l’actualitat informativa passa a un segon pla,

ja no condiciona la selecció dels temes. En aquell moment la principal preocupació

era captar l’atenció de l’audiència, de fet, és el principal objectiu en el moment que

la televisió deixa de ser un servei públic i apareix el concepte de la neotelevisió —

concepte relacionat amb l’inici de les cadenes privades de la televisió, centrant el

contingut en l’entreteniment —, a partir d’aquí la televisió és un negoci i l’audiència
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es converteix en consumidora, malgrat això, les televisions prenen decisions

guiades per un interès comercial i la informació pateix una mercantilització. Per tant,

en aquell moment, el gènere del reportatge —televisiu, incloent-hi també el de

profunditat— es veu condicionat per un periodisme on interessa més la manera de

transmetre la realitat que el mateix contingut, ja que l’entreteniment suposava

audiència i, en conseqüència, més diners i finançament. Com a conclusió, hem

acabat amb un reportatge més aviat sensacionalista.

3.1.3. Tipologies: quin és el nostre?

El reportatge no té una tipologia universal ni establerta per cap teoria general i

vàlida, sinó que diferents autors i autores han formulat diferents tipologies segons

els seus propis criteris.

Pel que fa al nostre criteri, s’ha escollit la classificació establerta per Cebrián

Herreros —teòric de la comunicació— per definir el tipus de reportatge que es durà

a terme en aquest projecte. Aquest, estableix quatre criteris de classificació dels

reportatges: segons la matèria i la narració, segons el destí i la durada, segons la

programació i la difusió i segons la font o escenari. A cadascuna d’aquestes

categories s’afegeixen tres tipologies que es desenvoluparan a continuació.

Discernim entre quatre tipologies: segons la matèria i la narració i segons el destí i la

durada, segons la programació i la difusió i, finalment, segons la font o escenari.

Dins d’aquests existeixen uns subtipus. Quant a la matèria i la narració disposa de

tres tipus de reportatge, el de fets o esdeveniments, que explica els fets i les accions

com un narrador omniscient i busca l’objectivitat, el d’opinions o declaracions, que

busca el contrast de parers i la funció del periodista és centrar el tema, i el de

convivència i relacions socials, que ofereix la vida d’un grup de persones amb

formes narratives entrellaçades. Segons el destí i la durada hi ha tres subtipus, el de

curta durada, que és provocat per una notícia d’actualitat immediata —per exemple,

a causa de la mort d’una figura pública reconeguda—, d’ampliació d’una notícia

prolongada, és a dir, el cas d’un resum setmanal sobre un esdeveniment amb dades

diàries i el gran reportatge o reportatge programa, té gran unitat, coherència i ritme,

és el més llarg i tracta normalment un tema ampli amb gran multiperspectiva. Pel

que fa a la programació i la difusió també existeixen tres subtipus, captat en directe i
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difós en directe, una mena de transmissions en directe on l’important són els fets,

captat en directe i difós en diferit, on l’audiència aprecia més els detalls i no tant el

què passa —sinó com passa— i captat en directe i difós en diferit, un cop editat, que

és el principal i més utilitzat, s’utilitza l’el·lipsi per eliminar el menys important. I per

acabar, segons la font o l’escenari, té tres subtipus, el de taula, que reelabora

notícies en forma de reportatge, donant un nou enfocament als fets, el de carrer, que

s’elabora amb material sonor o visual majoritàriament original i el d’arxiu, que

reelabora els fets del passat per contrastar-los amb l’actualitat.

En el nostre cas, pel que fa a la matèria i la narració hem seleccionat un reportatge

que se centri en les opinions i les declaracions de les nostres protagonistes,

d’aquesta manera centrarem l’enfocament el tema. També estarà captat en directe i

un cop editat, difós en diferit, comptant únicament amb les parts més interessants i

rellevants. Per acabar, en referència a la font o l’escenari d’aquest, es tractarà d’un

reportatge de carrer, encara que sí que utilitzarem imatges d’arxiu de les atletes que

hi participin.

Continuant amb la distinció de les tipologies, trobem altres autors, Álex Grijelmo

diferencia entre el reportatge informatiu i interpretatiu i, dins dels informatius troba

cinc: d’interès humà, social, noticiós, didàctic i d’opinions. Sonia Fernández Parratt

parla del reportatge objectiu i interpretatiu, José Javier Muñoz distingeix l’explicatiu,

el dinàmic, d’acció i d’investigació. Un altre autor és José Luis Martínez Albertos,

que parla del reportatge d’esdeveniments, d’acció, de cites —entrevista— i de

seguiment —reportatge curt—. Miguel Ángel Bastenier només parla de dues

divisions, la territorial i la temàtica. Begoña Echevarría parla de quatre tipus de

reportatge, l’informatiu, l’interpretatiu, l’infogràfic i el fotogràfic. Armentia i Caminos

parla del reportatge descriptiu, de precisió, d’investigació i interpretatiu.

Tornant al principi, el reportatge és un gènere categoritzat com a lliure, el qual admet

moltes classificacions i diverses d’un gran nombre d’autors —només s’han esmentat

alguns—. Això afirma la dificultat que comporta aquest tipus de periodisme i

l’ambigüitat que podem trobar en un reportatge actualment.
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Per tant, un cop exposades totes les classificacions i tipologies dels diferents autors

i autores, centrant-nos en la classificació d’Herreros, el nostre reportatge encaixa

amb una de les dotze opcions que ens ofereix l’autor. Segons la programació i la

difusió, en el nostre cas, el reportatge captat en directe i difós en diferit, un cop

editat, és el que hem considerat més adient i oportú. La principal idea és captar

diferents imatges en directe —d’entrevistes i fets— per després editar-les i eliminar

el que considerem menys oportú, la finalitat serà plasmar únicament el que

considerem adient i necessari per poder transmetre un missatge concret al nostre

públic objectiu.

3.2. Salut mental a l’esport d’elit

Quan parlem de la salut mental com a concepte general, si ens centrem en una

definició clara i concisa, la Generalitat de Catalunya, el 2021, elabora una de molt

interessant al document “Observatori català de l’esport i la igualtat de gènere”: Es

tracta d’un concepte molt ampli relacionat amb la manera com ens sentim, pensem

o actuem diàriament. Es podria definir com un estat d'equilibri i benestar en què una

persona és conscient de les seves capacitats i pot desenvolupar les seves habilitats

cognitives i emocionals, viure en societat i satisfer adequadament les demandes de

la vida quotidiana. Des del punt de vista negatiu, pot desenvolupar-se en una

malaltia, però quan portem una bona gestió, podem aprendre a afrontar els reptes i

les situacions quotidianes d'estrès sense enfonsar-nos, tenir relacions satisfactòries

o treballar de manera eficient.

Així, la Generalitat, conclou que la salut mental és la base per al benestar i el

funcionament efectiu de les persones i les comunitats. Finalment, estableix una

relació de conceptes la qual afirma que no es pot tenir un bon estat de salut sense

una bona salut mental.

Dit això, la importància del nostre projecte està relacionada amb aquest benestar de

les persones relacionat amb l’esport. Una activitat física que, si s’aconsegueix un

seguiment planificat, estructurat i regular, acabarà beneficiant la forma física i

generant un benestar que ajudarà a tenir una bona qualitat de vida i prevenir

malalties, afirmacions també de la mateixa pàgina web de la Generalitat.
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3.2.1. Concepte

Els Jocs Olímpics de Tòquio 2020, celebrats el 2021, van posar a sobre de la taula

un tema banalitzat i silenciat, la salut mental. Tot “gràcies” a l’atleta estatunidenca

Simone Biles de 26 anys, qui després de vuit anys formant part de la selecció

nacional de gimnàstica artística i després d’haver estat en cinc ocasions campiona

del món i emportar-se l’or olímpic a Río 2016, es retirava. Deixava al descobert totes

les dificultats que vivien diàriament els esportistes d’alt rendiment per a bregar amb

la pressió a la qual estan sotmesos. Aquest mateix any i durant Roland Garros, la

tenista japonesa Naomi Osaka, número dos del món en aquell moment, també

decidia retirar-se del torneig. Però no va ser fins al setembre, després de

frustracions rere frustracions que no va decidir desaparèixer del món del tenis durant

una temporada. Les raons, una depressió que l’acompanyava, segons ella mateixa

explica, des del 2018, causada per l’ansietat i l’estrès.

Històricament, la salut mental ha estat un dels problemes socials més oblidats, de

tal manera que, avui dia, gran part de la població encara no acaba de veure

l'ansietat i la depressió com a malalties mentals. Sorprenentment, part de la població

arriba a pensar que si una persona està deprimida, és perquè vol, i per

recuperar-se, simplement ha de tractar de ser feliç. En realitat, però, la depressió és

molt més complexa. De fet, totes les malalties de salut mental les podríem equiparar

a una lesió, una sobrecàrrega, trencament muscular o ossi, entre d’altres. Quan algú

es lesiona l’isquiotibial, ningú li qüestiona, s'han de fer unes proves i una

rehabilitació. Doncs amb la depressió i l'ansietat el mateix.

L'OMS introdueix el concepte de “salut mental” per primer cop a la història l'any

1953, afirmant que va més enllà de l'àmbit mèdic. Arrelat a aquesta, venen les

malalties de salut mental, que malgrat que la societat ha començat a donar-li més

importància en els últims anys, acompanyen als éssers humans des del principi de

la seva existència. De fet, segons el que Papakostas et. al (2003), en alguns textos

de Sòcrates, Plató i Arateo ja apareixien alguns tipus de malaltia com el que

descrivim contemporàniament com a ansietat.
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D'aquesta mateixa manera, a principis del segle XIX, alguns autors com Pinel i

Georget van incloure descripcions del que actualment relacionem amb l'ansietat i la

neurosi. Aquests termes van ser introduïts formalment a la societat per primera

vegada el 1769 per William Cullen com a “malalties dels sentits i del moviment,

sense febre idiopàtica i sense afecció local” (Cullen, 1769). Centrant-nos en

l'ansietat, es parlava d'ella com el centre difós de les malalties de salut mental, de tal

manera que complementava a d'altres que eren més complexes.

Juntament amb la generació de descripcions de malalties mentals, també s'han anat

creant tractaments contra aquestes en les diferents etapes de la història de la

societat. Històricament, s'han lligat sempre amb la religió i és que segons Victoria

Puerta al seu article “Tratamientos de la ansiedad en la historia”, es veia com un

caprici dels déus que havien de curar els sacerdots-metges. Començant per l'antiga

Grècia, al voltant del segle V aC, hi havia la creença que extraient sang dels

pacients a partir de talls, agulles i sangoneres, entre d'altres, el curarien. A l'època

grecoromana, en canvi, van sorgir mètodes bastant dispars que anaven des de

parlar amb el pacient fins a aïllar-li a una sala fosca i tancada (Puerta, 2018).

Continuant amb la trajectòria històrica que sosté Victoria Puerta, passem per la

cultura egípcia, on hi havia la creença que aquests problemes de salut mental

estaven vinculats als moviments de l'úter de les dones, donant a entendre que eren

malalties femenines. D'aquesta manera, utilitzaven tècniques com la irrigació vaginal

per contrarestar la situació. Més endavant, durant el període de l'edat mitjana la

població es va empobrir i els hospitals van desaparèixer. Es va imposar la idea que

els pacients amb malalties mentals van passar a ser llunàtics i posseïts

diabòlicament. A finals del segle XVIII i principis del XIX hi ha cert despreniment pel

que fa a les rutines de l'edat mitjana —que més perjudicials que enriquidores—. Es

comença a fer tractaments basats en l'aïllament i l'estreta relació entre metge i

pacient, per tal de contribuir en la reinserció a la societat. Cap al segle XX, però, hi

ha una recessió en aquests pensaments liberals. Cobren importància els

tractaments de xoc i estat de coma induït per insulina o teràpia d'electroxoc.

Centrant-nos en Espanya, l'any 1985 es va iniciar el canvi efectiu de la salut mental

amb l'Informe de la Comissió Ministerial per a la Reforma Psiquiàtrica, el qual
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recomanava la integració de l'assistència psiquiàtrica dins el sistema sanitari

general. Més endavant, el 2002, apareix l'informe SESPAS —Sociedad Española de

Salud Pública y Administración Sanitaria—. Aquest últim aportava idees sobre la

implantació de polítiques de salut i, a més, analitza la reforma de 1985 recomanant

la creació d'una comissió ministerial permanent que incorpori aquest tipus d'atenció

cap a la ciutadania, amb la finalitat de tenir en compte —de manera efectiva— la

seva salut mental.

En referència als problemes de salut mental, i segons les dades de l'OMS (2021), la

meitat dels problemes de salut mental apareixen a partir dels catorze anys. A més,

segons l'article de Mariano Hernán et. al (2004) entre el 10 i el 20% dels joves

espanyols podrien patir alguna qüestió de salut mental. D'aquesta manera, els

autors conclouen que els joves del nostre país tenen un concepte ampli sobre el

qual és la seva salut física i, però també, emocional (Hermán et al, 2004: 47-55).

La salut mental és un concepte que fa anys que està sent estudiat i, de fet, diversos

estudis han conclòs que un dels seus principals detonants és l'autoestima negativa.

El 1996 es va publicar un estudi que defensava l'existència d'una relació entre

l'autoestima i la salut mental. Les autores María Elena Montt S. i Fresia Ulloa

Chávez desenvolupen el fet que l'autopercepció que les persones tenen de si

mateixes influeixen en la realitat que perceben, juntament amb la formació de la

seva personalitat. Per aquest motiu afirmen que “la majoria dels joves que pateixen

una baixa autoestima tenen problemes psicològics” (Montt, M. i Ulloa, F.,1996: 34), i

que l'autoestima negativa pot provocar problemes en l'individu, com ara problemes

de salut mental.

Segons American Psychological Association (2016) l'ansietat és “una emoció

caracteritzada per sentiments de tensió, pensaments de preocupació i canvis físics

com l'augment de la pressió arterial”. L'Organització Mundial de la Salut expressa

que aquesta emoció és una resposta normal dels éssers humans davant una

amenaça, però el problema arriba quan aquesta reacció es transforma en quotidiana

—ja que aquest sentiment de preocupació pot provocar patiment i discapacitat—.

Les dades que ens mostra la mateixa organització exposen que es tracta d'una

malaltia més comuna en dones que en homes. De fet, en l'àmbit mundial, la
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pateixen el 7,7% de les dones i, en canvi, només el 3,6% dels homes. Altres dades

que com les que presenta la Confederación de Salud Mental en España revelen que

—a escala mundial— una de cada quatre persones tindran un trastorn mental al

llarg de la seva vida i, pel que fa a Espanya el 6,7% de mitja de la població pateix

ansietat. Si ho desglossem per gèneres, el total de dones és un 9,2% i, en canvi, el

total d'homes és el 4% —menys de la meitat—.

La depressió, per la seva banda, és un “trastorn de salut mental comú que es

caracteritza per una tristesa persistent i una falta d'interès per activitats que

prèviament eren gratificants”. D'aquesta manera, i segons dades de 2021 de la

mateixa organització, actualment un aproximat 5% de la població mundial pateix

aquest trastorn, provocant uns 700.000 suïcidis anuals. Concretant en l'àmbit

espanyol, segons l'informe de Fundamed publicat l'any 2021, gairebé 3 milions de

persones al nostre país presenta un diagnòstic de depressió. A més, pel que fa al

jovent, el 15% dels adolescents espanyols mostra símptomes de depressió en

l'actualitat.

Un cop introduït els conceptes més rellevants de la salut mental i posant una mica

de context pel que fa al seu desenvolupament durant la seva llarga història, ara ens

centrem en aquest terme, però en l’àmbit esportiu, tal com se centra el projecte. Val

a destacar un fet rellevant com és el fet que els impactes físics que han tingut la

participació en proves esportives pel que fa a l’elit han estat ben documentades

sempre, en canvi, si ho comparem amb la investigació que s’ha fet sobre la salut

mental i el benestar psicològic dels atletes d'elit és, en comparació, molt menys

documentada, tal com cita l’article publicat l’any 2016 “The Mental Health of Elite

Athletes: A Narrative Systematic Review”.

Un altre article més recent (2020) que aborda aquest tema de manera més

estadística i amb dades numèriques és “The prevalence of mental health problems

in elite athletes”. L’estudi que elabora agafa la mostra de diferents atletes d’elit dels

equips nacionals suecs d’on extreu diferents dades interessants, per exemple, el fet

que més de la meitat (51,7%) de la mostra pateixen problemes de salut mental i,

dins d’aquests, al voltant d’un 60% són dones i l’altra 40% homes, fet que afirma

que no existeix una desigualtat notòria de gènere en aquest sentit, però,
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contràriament, les dones acostumen a demanar més ajuda que els homes. Una altra

dada a destacar és que el 19,5% del total va assolir els talls clínics per als

símptomes d'ansietat i/o depressió, dels quals més de la meitat pertany a les dones.

Finalment, pel que fa a la tipologia de problemes que pateixen majoritàriament

destaquen el trastorn de la depressió, l’alimentari o un trastorn que està relacionat

amb el trauma i l'estrès.

Centrant-nos en temes més específics i analitzant les causes i els motius, una dada

que afegeix l’article és que sol desenvolupar-se al voltant dels 19 anys, una edat

vulnerable que coincideix justament amb la fi de l’Educació Secundària Obligatòria.

A més, tenint en compte la referència que les dones demanen més ajuda, cal

destacar que acostumen a cercar ajuda fora dels serveis mèdics dels seus equips o

clubs. Aquesta és una informació molt important, ja que si no acudeixen a l'equip

mèdic de referència per un problema de salut mental, no vol dir que aquests

problemes no existeixin, per tant, ens trobem amb més dificultats de cara a la

identificació d’aquesta problemàtica. Existeixen una sèrie d’actituds negatives cap a

la recerca d’ajuda entre els atletes en contrast amb la població en general (no

esportista), així com una pitjor educació en salut mental dels i les esportistes. El

motiu pel qual moltes d’aquestes persones no busquen ajuda sempre que la

necessiten pot estar relacionat amb la por de com poden ser les conseqüències, per

exemple, la possible pèrdua de la selecció, a més a més de la manca de temps que

pot influenciar o condicionar la vida del o l’esportista.

Tornant a la investigació del 2016, els i les atletes d'elit experimenten un risc

àmpliament comparable de trastorns mentals d'alta prevalença en relació amb la

població general. Aquests, poden estar relacionats amb factors esportius com les

lesions, el sobreentrenament, les competicions, l’esgotament físic o l’alta exigència

del rendiment i, per altra banda, també pot tenir a veure amb factors aliens a

l’esport.

Finalment, un estudi centrat en les diferències de gènere pel que fa a aquesta

problemàtica. “Gender differences in mental health symptoms and risk factors in

Australian elite athletes” fa una anàlisi estadística i extreu diverses conclusions, per
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exemple, hi ha una clara evidència d’aquestes diferències quant a gènere,

concretament, les dones informen sobre taxes més altes de símptomes de salut

mental i, per contra, més baixes de benestar mental. Les dones afirmen haver

experimentat diversos esdeveniments adversos de la vida en un nivell més alt que

els homes; més concretament, conflictes interpersonals, dificultats financeres i

discriminació, clarament relacionat amb el gènere.

De tot això es poden extreure diferents conclusions, la més evident és que les dones

pateixen més que els homes, sigui per motius discriminatoris o perquè les dones

exterioritzen més fàcilment els seus sentiments. A més, tots coincideixen amb una

clara necessitat d’ampliar aquests estudis sobre la salut mental en els i les

esportistes d’elit, ja que disposem de poques estadístiques i investigacions

relacionades amb el tema. Finalment, hi ha una presència notòria de problemes

d’aquesta mena en els i les esportistes d’elit.

3.2.2. Periodisme: titulars i notícies

Com ja s’ha esmentat a la introducció, una novetat que es pretén tractar al projecte

és l'explicació de la temàtica a través d'exemples en el món de la comunicació al

país. Existeixen maneres de perjudicar mentalment els i les esportistes a través dels

titulars de premsa, notícies o els comentaris dels campionats o Meetings en directe

dels i les periodistes esportives. En moltes ocasions es normalitzen aquests

comentaris que poden afectar o arribar a provocar una davallada en la salut mental

del o l'esportista d'elit. Aquestes frases que poden banalitzar l'esforç que fan les

persones en el seu esport. Se cercaran exemples d'aquest tipus de comentaris i es

valoraran també amb l’ajuda de professionals com un periodista esportiu.

S’han trobat una sèrie de notícies de diferents mitjans de comunicació esportius

amb exemples molt clars sobre aquesta qüestió. El primer mitjà seleccionat ha estat

el diari Sport, la primera notícia dubtosa és del 12 de desembre del 2022 i compta

amb el següent titular: "Histórico triunfo de una mujer sobre todos los hombres en la

media maratón de Málaga", un titular que, a primera impressió, no dona motius per

criticar-lo, ja que està exposant de manera objectiva les dades del triomf d'una atleta

per sobre de tots els homes participants en la mitja marató de Màlaga, Andalusia.
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El problema es troba després, en el cos de la notícia, quan el contingut de la notícia

és molt pobre, perquè el contingut s'explica en dos únics paràgrafs. Els únics dos

mèrits que se li atorguen a l'atleta francesa Woldu Mekdes són la victòria als homes

en la prova i el rècord nacional (França). L'altra meitat de la notícia parla de l'atleta

masculí que travessa la línia d'arribada, incloent-hi el seu nom i contextualitzant als

lectors i lectores sobre qui és, una persona molt més propera a Màlaga a diferència

de Mekdes.

Cal destacar una frase de la notícia que ve després de parlar de Mekdes “Sólo cinco

segundos más tarde, con un tiempo de 1 hora, 8 minutos y 30 segundos, atravesó la

meta el primer hombre, un clásico en las pruebas de fondo malagueñas como es el

jienense Cristóbal Valenzuela”. Primerament, s’està fent una comparació de la

marca de l’home amb la de la dona, com si es tractés d’un fet noticiós, quan

normalment si es donés el cas de manera invertida, no es destacaria la primera

dona que arriba darrere de l’home o els homes de la cursa, ni es compararia la

marca de l’un i l’altre, és comprensible que es faci notícia d’un fet com aquest, ja

que no acostuma a succeir, però aprofitant que s’ha fet notícia, no s’ha de

menysprear l’actuació de la dona comparant-la amb la del primer home que arriba

darrere seu. Una altra crítica seria la manera en com es parla d’aquest atleta, molt

idealitzat per qui és, no ha fet cap record nacional, com Mekdes, però se’l coneix

més i li dediquen el mateix espai a ell que a ella, quan el mèrit no és comparable.

L’errada d’aquesta notícia ha estat el poc mèrit i la poca veu amb relació a l’atleta

francesa, tenint en compte, tal com expliquen al titular, la seva victòria i primera

posició general en la cursa. És evident que cal contextualitzar més sobre qui és, no

només exposar el que acaba d’aconseguir, ja que no tothom la coneix. És una

notícia molt pobre que podria millorar-se de moltes maneres com fent una petita

biografia d’aquesta atleta manifestant els seus mèrits anteriors, la seva carrera com

a esportista d’elit, les seves marques, però ni tan sols s’ha fet l’esforç de

documentar-se sobre quina era la seva millor marca personal en aquesta prova en

la qual acabava de batre el rècord nacional, per valorar la diferència entre un temps

l’altre. Tampoc s’ha fet cap entrevista o s’ha parlat amb ella en acabar la cursa per

tenir alguna cita sobre les seves sensacions.
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El mateix diari publica una notícia el 2 de setembre del 2022 amb el següent titular:

"¡Primera derrota de Duplantis en más de un año!", el típic titular atractiu per a

qualsevol persona fanàtica de l'atletisme, ja que es tracta del campió del món en salt

de perxa amb una marca de 6 metres 21 centímetres. En realitat, l'errada d'aquesta

notícia és el titular, per una banda, és comprensible que aquest sigui un fet noticiós,

pel fet que un atleta acaba de guanyar a una persona que té el rècord del món,

però, es fa una notícia cada cop que Duplantis guanya una competició? O és que ja

s'ha convertit en un fet tan rutinari que, no existeix la necessitat de felicitar un atleta

que dedica gran part de la seva vida a l'entrenament?

Una de les frases més destacades del cos de la notícia és "se quedó en una marca

muy por debajo de su récord de 6,21". Però, el periodista que ha escrit aquesta

notícia no és conscient que Duplantis pot estar patint una crisi, pot estar molt

enfonsat per haver fet una marca 40 centímetres per sota del seu rècord. Està clar

que els periodistes han de tenir més delicadesa a l'hora de publicar aquestes

notícies, ja que la pressió física i mental que pateix el millor saltador de perxa del

món és molt alta.

Un altre mitjà on s’han trobat exemples és al Mundo Deportivo, la primera notícia

parla del fondista Sebastián Martos, publicada el 28 de gener del 2023 i amb el

titular: “Sebastián Martos se queda lejos de la mínima europea en Manchester”. Es

tracta d’una notícia on es recalca contínuament que l’atleta no ha aconseguit la

mínima i que s’ha quedat lluny d’arribar, fins i tot, de la seva millor marca personal.

En aquest cas ens faltaria una declaració de l’atleta, ja que en cap moment se sap

què n’opina ell sobre el resultat, quines són les seves condicions físiques del

moment, potser hi ha algun antecedent que justifica aquest resultat, o no, però no

justifica que la notícia recordi constantment aquesta suposada derrota de l’andalús.

La segona notícia que analitzem d’aquest mitjà va ser publicada el 2 d’agost del

2021, en el context de les Olimpíades de Tòquio, amb el titular: “Marta Pérez avanza

a semis de 1.500 y Esther Guerrero cae eliminada”. Encara que el titular pot arribar

a ser neutral, al cos de la notícia es desprestigia constantment l’actuació d’Esther

Guerrero. Malgrat tot, l’atleta ha quedat en millor posició que en les anteriors

Olimpíades, a més d’arribar a uns Jocs Olímpics, una cosa que ja té molt de mèrit

32



Projecte de reportatge:
La salut mental en l’atletisme d’elit femení

per una atleta que no entrena sempre a una pista d’atletisme, ja que ha de fer 40

minuts de trajecte per traslladar-se a la pista més propera. A més, es tracta d’una

notícia molt reduïda que es limita a estendre el que hi ha al titular, sense cap

declaració i dedicant més espai de la notícia a parlar d’atletes internacionals que de

les mateixes espanyoles.

Finalment, entre molts exemples, un altre dels més rellevants que s’ha trobat es

tracta d’una notícia publicada al portal de notícies de la Radio Televisió de Madrid

editada per últim cop el 2 d’agost del 2021. El titular de la peça no és tan rellevant

com a la resta, ja que, en aquest cas, s’està fent una valoració general de l’actuació

dels atletes espanyols i espanyoles a les Olimpíades: “Discreta actuación española

en la undécima jornada de los juegos”.

La part que destaquem és el contingut. La notícia presenta com ha evolucionat la

jornada dels Jocs Olímpics Tòquio 2020. A la part que explica l’actuació de Marta

Pérez i Esther Guerrero, presenta la següent frase: “no tiene un esprint

espectacular”, referint-se a Marta Pérez, és un comentari negatiu sobre l’estat físic

de la soriana. També exposa un altre comentari en referència a Pérez: “Sus

posibilidades teóricas eran mucho menores que las de Guerrero”. D’alguna manera

s’està fent referència al fet que Pérez estava en pitjors condicions i, malgrat tot, va

guanyar a Esther Guerrero. És innecessari, ja que compara a dues atletes que, a

més, són de la mateixa selecció.

Més endavant, es parla de la velocista catalana del Barça Atletisme, Jael Bestué, i

exposa la informació de la següent manera: "Jael Bestué corrió el 200 más rápido

de su vida pero su marca de 23.19 segundos resultó insuficiente para sobrevivir a la

primera ronda", la paraula insuficient és massa dura, però en general, la frase està

dramatitzada, s'hauria de felicitar el mèrit de la barcelonina fent la seva millor marca

personal, ja que es tracta d'un rècord personal, però se li dona poca importància i es

té més en compte que l'atleta no va passar a les semifinals.

Però no tot són exemples negatius, també hi ha mitjans que fan una molt bona feina

en aquest aspecte, com és el cas del Marca. Hi ha una notícia que ho exemplifica

d'una manera molt clara. El titular de la notícia és el següent: "Quique Llopis gana el
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Meeting de Karlsruhe a Asier Martínez por milésimas". Aquesta parla de l'actuació

dels dos tanquistes espanyols al Meeting de Karlsruhe, en general, la notícia és

clarament positiva cap a l'actuació dels dos atletes, un exemple seria la frase "Era

de esperar una buena actuación de Enrique Llopis y de Asier Martínez en la prueba

de 60 vallas", tot i haver guanyat Llopis a Martínez, no parla de manera despectiva

de la derrota de Martínez, sinó que parla del mèrit dels dos per igual, punt molt

positiu a l'hora de parlar d'uns resultats de Meeting, ja que no es busca

l'enfonsament o discriminació dels atletes per la seva marca o posició. Una altra

molt bona frase: "Tanto Llopis como Martínez rozaron su mejor marca personal.".

Més endavant, parla de l’actuació d’altres atletes de la selecció com els migfondistes

Jesús Gómez, Adel Mechaal o Ignacio Fontes, amb frases com: “Jesús Gómez

(3:37.44) fue el mejor de los nuestros, tras acabar en cuarta posición. Justo tras él

finalizó Adel Mechaal (3:38.85), e Ignacio Fontes se retiró”, sense menysprear la

posició dels atletes que arribaven darrere de Gómez, va exposant les seves

posicions i marques de manera objectiva i neutral, tal com s’hauria d’haver fet en els

anteriors exemples.

El mateix passa amb l’actuació del velocista Óscar Husillos, que queda segon

allunyant-se de la seva millor marca personal:

…No se acercó a su mejor registro (45.66), pero ha comenzado con un muy

buen tiempo la temporada bajo techo … Cabe recordar que el palentino ya

había disputado como puesta a punto un 200 (20.77) y un 300 (32.68), por lo

que de momento todo son señales positivas.

És a dir, tot i no haver quedat en primera posició i allunyar-se de la seva marca, el

mitjà compta amb una bona documentació prèvia d’Husillos i fa referència a altres

mèrits, coses que s’haurien de tenir en compte sempre, una molt bona manera de

reflectir els resultats a l’audiència que desconeix l’atleta.

Si ens fixem en el tractament de la posició de les dones als mitjans en aquest

esport, s’ha trobat un exemple molt clar. L’any 2022 es van batre els rècords

d’Espanya de marató tant per part d’una dona com per part d’un home, es tracta de
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la Marta Galimany i l’Ayad Lamdassem. Per tant, estem parlant dels mateixos mèrits

per part d’un home i una dona. S’han fet una selecció de les dues notícies que ho

expliquen al mateix mitjà, per tal de valorar-ho d’una manera més precisa. En aquest

cas estem parlant del Marca.

Pel que fa als titulars: “Marta Galimany bat l’històric rècord nacional de Marató

d’Alonso amb 2.26:14” i “Ayad Lamdassem bat el rècord d’Espanya al Marató de

Sevilla”. No es troba cap incongruència pel que fa al gènere, és semblant en les

dues notícies. Exposa la informació de manera objectiva, remarcant els mèrits

esportius de cadascú i explicant què s’ha aconseguit i on.

Però en el subtítol, el de la dona: “La espanyola millora en 37 segons la plusmarca

espanyola d’Ana Isabel Alonso que datava de 1995, mentre que Tariku Novales
acaba setzè, primer espanyol a meta” i el de l’home: “Els millors corredors

espanyols en la llarga distància van complir amb els pronòstics i van brillar en una

de les curses més planes d’Europa”. Aquí ja trobem quelcom diferent, el subtítol de

Lamdassen continua centrat en el titular, desenvolupa la informació aportant dades

algunes dades significatives sobre el paer de Lamdassem. En canvi, el de Galimany

ja incorpora un home, fent referència al primer espanyol que travessa la línia

d’arribada. Això és un fet evident, la figura de l’home apareix al subtítol de la notícia

d’una dona i, en canvi, a la de l’home no apareix fins que no arribem al cos de la

notícia.

Tot i això, al final de la notícia de Lamdassem es parla del paper femení a la marató

de Sevilla, fet molt igualitari en comparació amb l’altra notícia. La diferència respecte

de la notícia de la dona és que en aquest últim cas s’ha dedicat un subapartat

especialment per explicar l’actuació del primer home a travessar la meta de la

marató.

Agafant aquestes dues últimes observacions, el fet de donar veu a l’home en la

notícia de la dona estaria justificat si es tractés d’un resum dels resultats d’aquesta

marató, però el titular està exposant que una dona acaba de fer un rècord

d’Espanya, un rècord que es mantenia des del 1995 i, el paper de l’home, no ha

pogut faltar.
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En el cos, la manera en com s’ha parlat de la dona i de l’home és molt diferent.

Alguns exemples de com es parla de l’home: “Els focus apuntaven a Ayad

Lamdassem…”, “Les seves últimes prestacions eren fabuloses”, “No va decebre i va

dominar la competició”, “Rebentava el rècord d'España” i “Va aconseguir un registre

espectacular”. En canvi, Galimany: “Als seus 37 anys es converteix en l’espanyola

més veterana en batre un rècord absolut”, “Galimany ja sabia el que era quedar-se

molt a prop d’aquella plusmarca”, “Juntament amb la seva inseparable llebre, Roger

Roca, Marta va protagonitzar la marató de la seva vida” i “Va arribar als últims

metres amb un somriure al rostre, malgrat el patiment del cansament”. Per tant, hi

ha també una evidència que posiciona l’home en una situació d’heroisme, mentre

que la dona ho ha assolit amb molt d’esforç.

Per acabar, cal destacar una frase respecte a un ‘suposat’ mèrit de l’home: “Una

història que explica el seu treball: “Porto sense veure als meus fills tres mesos” Tota

una prova que el diploma olímpic estava focalitzat a continuar fent història”. Aquí

s’està justificant el seu mèrit de l’home com a atleta amb el fet de no veure els seus

fills, en el cas de les dones tampoc es té en compte una cosa així, ja que acostuma

a relacionar-se amb quelcom obligatori, fer-se càrrec d’un fill o filla.

3.3. El paper de les dones a l’Esport

L’elecció de les dones com a objecte d’estudi, en aquest cas, és fruit de la necessitat

de consciència d’aquest gènere i el seu paper a l’esport, ja que ha patit durant molts

anys unes limitacions i restriccions només per qüestions de gènere, arribant fins i tot

a punts on les dones no tinguessin la capacitat participar en qualsevol prova

esportiva pel simple fet de, no veure-la capaç d’aconseguir una cosa que, un home

sí que ho podia fer —tal com es considerava en aquell moment—.

A part del gran paper de l’home i la dona més ràpids del món —amb l’actual rècord

del món encara sense cap predecessor o predecessora— Usain Bolt i Florence

Griffith-Joyner, també tenim a l'Elein Thompson, que es descriu a ella mateixa com

"la dona viva més ràpida del món". Segurament tampoc s'ha parlat tant sobre ella ni

de Griffith-Joyner, com d’Usain Bolt. D'aquesta manera, amb el projecte es vol donar

aquesta visibilitat que ha mancat durant tant de temps. Si pensem en Espanya,
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podem comptar amb un ampli ventall de dones que practiquen l'atletisme d'elit com

l'Ana Peleteiro de triple salt i exatletes com la Natalia Rodríguez de mig-fons, que

porten llargues històries de victòries, però també derrotes.

Com ja sabem, el cos humà i la fisiologia són l’eina principal que tenim per poder

portar a la pràctica activitats físiques. Per donar una mica de context, històricament,

el cos de les dones sempre havia estat destinat principalment a la funció

reproductora, cosa que li ha complicat a l'hora de fer esport. Amb tal d’arribar al punt

on estem actualment, el concepte esport ha estat sotmès a una gran evolució

perquè les dones poguessin entrar en aquest món. En primer lloc, aquestes, en un

passat es van haver d’adaptar a pràctiques considerades més masculinitzades i, en

segon lloc, es van incorporar noves disciplines més considerades feminitzades.

L’Àrea d’Igualtat i de Ciutadania de la Diputació de Barcelona promou un document

anomenat “Dones i esport: reflexions en femení”. Aquest exposa la història de les

dones al món de l’esport des que es tenen dades.

La discriminació cap a les dones al llarg de la història acompanya aquesta

perspectiva que han tingut dins de l’esport: l’exclusió. Cal destacar, però, que en

determinats moments històrics hi ha hagut excepcions, exemple d’això són “les

dones espartanes educades en la lluita, encara que amb caràcter eugenèsic per a la

millora de la seva capacitat reproductora [...] uns Jocs Olímpics exclusivament

femenins, celebrats en honor a la deessa Hera” (Àrea d’Igualtat i de Ciutadania,

2006). Un altre moment històric és l’edat mitjana, on les dones que pertanyien a la

noblesa podien practicar la caça i el patinatge sobre gel, però com ve acabem de dir,

només les nobles. Més endavant, durant el que s’equipararia a la renaixença, el

concepte de dona imposat va passar a ser fràgil, dependent i sempre lligada als

afers de la llar. Fins al 1920 i al 1930, no va ser que aquest concepte sobre les

dones canvia. Passen a ser modernes, cultes, i junt amb aquest petit empoderament

que cada cop té més presència, ja comencen a practicar esports —on trobem el

tenis, l’esgrima, el bàsquet i la natació, entre d’altres—. Això sí, que una dona fes

exercici físic era sota el mateix argument que tenien les espartanes gairebé tres

segles abans, la preparació per la maternitat.
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Si avancem anem a l’Espanya franquista, els patrons que “femenins” es van reforçar

i, el rol de mares i esposes, conseqüentment. Pel que fa a temes d’esport com

exposa al document la Diputació de Barcelona: “Es considerava adequat que les

dones practiquessin voleibol, bàsquet, handbol, natació, tenis, esquí, muntanyisme i

hoquei; però no atletisme o ciclisme”. A més de potenciar modalitats més aviat

artístiques com la gimnàstica i la dansa. No va ser fins arribats els 70 que a

Espanya no es va canviar el concepte. Es va començar a veure com una nova

manera de socialització on predominava la salut.

Centrant-nos ara en la història dels Jocs Olímpics, els de París del 1900 van

destacar per ser els primers que deixaven competir a les dones, això sí, del total de

997 atletes que van participar, només hi havia el 2% de dones, ja que, en part, la

majoria de països no les deixava anar. Pel que fa a Espanya, l’any 1924 va ser el

que va enviar per primer cop dones, en concret dues noies tenistes. Després, la

següent edició on Espanya va portar dones fa un salt de 36 anys, el 1960, a Roma.

Finalment, als JJOO de Londres l’any 2012, el 100% de les delegacions van

presentar alguna dona, de fet, del total de participants —10.929— el 44% van ser

dones.

El Comitè Olímpic Internacional va fer una valoració després dels Jocs de Tòquio

2020 —celebrats l’any 2021 a causa de la situació epidemiològica de la Covid-19—,

en la qual afirma que les Olimpíades s’han acabat convertint en l’esdeveniment

esportiu més gran i d’igualtat de gènere en el món. De fet, tenint en compte que a

Tòquio la participació total femenina va ser del 48% respecte del total, es pot

considerar que, efectivament, per fi existeix una paritat.

Fent una valoració encara més profunda, si ens fixem en el següent gràfic, RTVE ha

fet un recull de la quantitat de dones i homes que hi han participat dels Jocs

d’Atenes 1896 amb les dades del Comitè Olímpic Internacional. Podem observar

com a aquestes les primeres Olimpíades, la participació femenina va ser inexistent.

Els Jocs Olímpics de l'any 1896 van ser els primers de l'edat moderna. Es van

qualificar de l'esdeveniment esportiu mundial més important de Grècia. Un dia

després de la celebració de les Olimpíades, una dona que es deia Melpómene, va
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decidir córrer la marató d’una manera no oficial, és a dir, sense el seu dorsal. No va

poder fer-ho de manera oficial, ja que les veus diuen que va demanar de participar,

però li van denegar a causa de la prohibició de la participació femenina a una prova

esportiva en aquella època. Per tant, Melpómene, el que va fer va ser anar des de la

ciutat de Marató fins a Atenes, que eren exactament 40 quilòmetres — Una marató

són 42.195 metres —, van ser dos menys pel fet que no la van deixar entrar a

l'estadi en finalitzar la cursa, on hagués fet els últims dos quilòmetres.

L’any 1900, a París, el paper de les dones ja es va començar a incloure en els Jocs,

però no de manera directa, va ser una inclusió progressiva. A París, els únics

esports femenins que van incloure van ser cinc: tenis, vela, croquet, equitació i golf.

Aquí només van participar 22 dones, fet que constitueix un miserable 2,2% del total

de competidors, que eren 997.

L’any 1904, a Saint Louis, només eren 6 les esportistes dones que van participar. I

així es va anar mantenint durant els Jocs dels darrers anys, sense gaires canvis

significatius en aquesta desigualtat persistent. Però, a partir de l’any 1928, a

Amsterdam, les dones ja constituïen un 9,1% de la participació total. És un fet a

destacar, també, perquè aquests Jocs van ser els primers que van incloure

l’atletisme com a esport femení. Per fi, tot i que amb algunes limitacions, ja que la

prova més llarga eren els 800 metres llisos —les dones no eren vistes capaces de

realitzar proves més llargues pel suposat perill de la seva salut física—. De fet, no

va ser fins a les Olimpíades de Los Angeles de l’any 1984 que no es va incloure la

marató femenina.
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Font: Elaboració pròpia

A partir d’aquí, especialment l’any 1948, el paper femení no va deixar de créixer, uns

anys més que altres, però mai ha tornat a baixar aquesta participació. Tanmateix, no

ha estat fins a l’any 2021 que, com ja s’ha comentat anteriorment, la participació

femenina es queda només a un 2% de ser el 50% de la participació total. Tot i això,
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és interessant reflexionar sobre el fet que no ha estat fins al 2021 que no s’ha donat

aquest apropament tan evident a la paritat, per tant, aquesta millora està sent molt

lenta i és digna de reivindicar.

Actualment, l’esport i la pràctica esportiva es percep com una manera de conservar

la salut pels beneficis físics i psíquics, ja que pot prevenir i ajudar a combatre

malalties de salut mental com la depressió i l’ansietat. Les desigualtats encara són

vigents, però no només de manera implícita —quan es construeixen ideals amb

l'estereotipació d’alguns esports—, sinó que també de manera explícita. Sobre

aquestes últimes, podríem veure casos coneguts com els de les agressions,

normalment, verbals, i només en casos aïllats, físiques, a àrbitres en partits de

futbol. Només pel simple fet de ser dones, aguanten continus comentaris contra els

seus propis cossos. La conseqüència és que les dones se sentin incòmodes i no

estiguin representades en espais que han pertangut a homes en un passat.

3.3.1. Dades a Espanya

A Espanya, anualment es publica un estudi, realitzat per l'Observatorio del Deporte

Femenino de la Universitat de Vitòria i el Women's Sport Institute. Dona una visió

integral sobre la situació a l'esport femení i el paper que tenen les dones dins

d'aquest, no només com a atletes, sinó també als càrrecs de gestió. Parlem de la

"Radiografía del deporte femenino en España" i les últimes dades recollides

pertanyen a novembre del 2021. Fent un recompte de totes les llicències esportives

que hi ha al nostre país, trobem un total de 3.841.916, d'aquestes, però, només un

23,5% pertanyen a dones, la resta, un 76,5%, correspondria a homes. Si aquests

resultats els comparem amb el total de la població espanyola, veiem que només el

3,7% practiquen esport femení federat, lluny d'arribar al 12,6% dels homes que

també ho fan. Una altra variable a tenir en compte d’aquest estudi és l'evolució, però

es tracta d'una xifra estancada en les dones, ja que en els últims deu anys, només

ha augmentat un 0,7%.

Altres aspectes a destacar sobre aquest document és que fent un recompte dels

esports, els que majoritàriament compten amb una presència femenina són la

gimnàstica —tenint en compte l'artística i la rítmica— amb un percentatge total del

90%, el voleibol (75,3%), l'hípica (69,2%) i el patinatge (61,9%). Contràriament, a la
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caça, l'aeronàutica i al motociclisme és on menys presència hi ha, però malgrat això,

la xifra que més sorprèn és la del futbol. A aquest últim, les dones federades

conformen un total del 6,5%, és a dir 71.214 de llicències davant del total

d'1.095.604. És una xifra que destaca davant les anomenades anteriorment per la

quantitat de federats. Un cop esmentat això, l'atletisme es tracta d'un dels esports

més igualitaris, ja que del total, un 44,7% de les practicants són dones.

L'últim punt que analitza la "Radiografía del deporte femenino en España" és el

paper que tenen aquestes als càrrecs de responsabilitat i gestió de l'esport. Fa una

anàlisi de l'"Asamblea General del Comité Olímpico Español". Aquesta està

composta per un total de 117 persones, 13 de les quals dones. El càrrec on més

presència hi ha dins del comitè és el de "Membres per elecció", amb 9 dones al

capdavant. S'ha d'especificar, però, que d'aquests "Membres per elecció" també en

formen part 21 homes.

Tornant a aquesta xifra que mostra el percentatge de dones que estan federades a

l'atletisme, es reflecteix que es tracta d'un esport molt equitatiu. A part, existeixen les

mateixes proves per a homes que per a dones, exceptuant el cas de l'heptatló i el

decatló, que distingeixen set proves per a les dones i deu per als homes. L'heptatló

compta amb els 100 metres tanques, 200 metres llisos, salt d'alçada, llançament de

pes, salt de longitud, llançament de javelina, 800 metres llisos. El decatló, per la

seva banda, disposa dels 100, 400 i 1500 metres llisos, 110 metres tanques, salt de

longitud, salt d'alçada, salt de perxa i llançament de pes, disc i javelina.

També existeix una igualtat de condicions de cara a l'ordre de les carreres en les

competicions (homes - dones), i una gran diversitat de modalitats: curses llises, amb

obstacles, tanques, de velocitat, mig fons i fons: des dels 60 metres llisos a una

pista de tartà fins als 42 km d'una marató a l'asfalt. També existeixen les curses de

trail, que moltes sobrepassen els 100 km, la marxa, curses en ruta, els crosos,

relleus, llançament d'objectes com de la pilota de pes, el martell, el disc o la javelina,

llançament de la mateixa persona com la perxa, el salt de llargada, d'alçada i triple

salt, el pentatló i decatló, que és una barreja de diferents proves distingint els homes

de les dones, tal com s'ha explicat en el paràgraf anterior.
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3.3.2. Catalunya i l’atletisme català

El Consell Català de l’Esport (CCE) va realitzar una enquesta el 2019 sobre activitat

física i esportiva a Catalunya on van participar només residents de Catalunya de 16

anys en endavant. Les dades estadístiques mostren que un 35% de les dones no es

consideren practicants actualment d’esport, davant del 27% dels homes que no s’ho

consideren. Això anterior només és una percepció, realment, en dades objectives,

no hi ha gaire diferència entre homes i dones, de fet, el 73% i el 72%,

respectivament, fan una pràctica regular d’esport o activitats físiques. La regularitat

és el punt que on trobem més disparitat, del total de dones un 25% es classifica com

a regularitat intensa, el 32% com a mitjana i el 15% com a baixa. Pel que fa als

homes, el 33% fan una activitat intensa, 29% mitjana i l'11% baixa. També té en

compte els motius pels quals la gent no practica esport, els tres més repetits són:

perquè no els hi agrada —15% més de dones que homes—, per economia personal

—14% més de dones que homes— i per motius de salut —9% més de dones que

homes—.

Per constatar l'evolució que ha fet l’esport català, i en concret en les llicències

esportives, en els últims 10 anys aproximadament, comparem les dades del 2001

amb les del 2022 —les últimes dades de les quals hi ha constància—. Pel que fa al

2001 i en el total de tots els esports a Catalunya, veiem que de les 598.118

persones federades, només el 17,5% eren dones, 104.486, davant del 82,5%

d’homes. Actualment, amb un total de 175.130 dones, conformaria un 27,5% de les

637.385 persones que consten amb llicència. En general, presenciem que les dones

practiquen més esports que no són competitius que esports competitius. Però, ara

bé, centrant-nos en l’atletisme, les xifres canvien, ja que, com hem mencionat

anteriorment, és un dels esports amb més paritat de gèneres. Les dades del 2001

sobre les llicències reflecteixen que dels 3.994 atletes el 28% eren dones i,

conseqüentment, el 72% homes —1.117 i 2.877, respectivament—. El 2022

presenta una gran evolució positiva cap a les dones, ja que, hi havia un total de

7.011, que traduït en un percentatge, eren el 45,6% dels 15.364 atletes catalans.

Un altre punt interessant a analitzar dins de l’àmbit de l’atletisme és la Junta

Directiva de la Federació Catalana d’Atletisme. Aquesta està composta per un total
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de 24 persones entre la presidència, vicepresidència, secretaris, tresorers i vocals.

D’una banda, de tots, trobem 9 dones que conformen els llocs de presidenta

—Mercè Rosich i Vilaró—, vicepresidenta tercera i 7 vocals. Per altra banda,

d’homes hi ha un total de 15, vicepresidents primer i segon, secretari, tresorer i 11

vocals.
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4. Projecte

4.1. Entrevistes

Com ja s’ha estat explicant anteriorment, el motiu d’aquest reportatge és la

visibilització de la salut mental a través del testimoni de tres dones que es trobin en

diferents punts del món de l’esportista d’elit. Disposem d’una atleta com la Natalia

Rodríguez, actualment retirada, que va debutar en l’elit espanyola l’any 1999 i, una

altra, la Jaël Bestué, que debuta a la selecció espanyola des del 2018. D’aquesta

manera, a part de veure quina ajuda psicològica es rep a cada fase, es vol constatar

l’evolució d’aquest tractament mental en el camp de l’atletisme amb el pas dels

anys.

A l’hora de tractar-se d’una temàtica tan delicada, des del punt de vista de la

producció i la direcció, s’ha de crear un clima de confiança amb els entrevistats,

però sobretot amb les tres atletes, ja que una de les intencions principals és que ens

parlin de temes delicats com els moments més difícils de la seva trajectòria

esportiva, relacionat amb el tractament mental que s’ha dut a terme. Per aquest

motiu es farà una presa de contacte amb una trobada prèvia a l’inici de la gravació

del reportatge, sigui telemàtica o presencial. La finalitat d’aquesta serà per tal

explicar la temàtica del reportatge, quins són els nostres objectius i intencions i,

finalment, què esperem d’aquestes protagonistes i els motius de la seva elecció.

Les tres atletes catalanes escollides, de les quals exposarem més endavant el seu

perfil i recorregut, són la Jaël-Sakura Bestué, l’Esther Guerrero i la Natalia

Rodríguez.

Abans de parlar de cadascuna d’elles, per entendre la posició de cadascuna de les

atletes escollides i valorar el moment en el qual es troben, s’ha agafat de referència

la següent informació de l’institut Johan Cruyff, un centre formador d’esportistes i

gestors esportius. Aquest, per tal de tenir present el posicionament de les diferents

etapes de l’esportista, tenint en compte les diferents edats, ho projecta de la següent

manera:
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Un cop observada aquesta informació, cal tenir present que no es tracta d’una teoria

exacta i aplicable al 100% en tots els casos, ja que existeixen excepcions com és el

cas de l’Esther Guerrero, que, amb 33 anys, es troba en un moment de competició

d’alt nivell. Un altre exemple fora de l’atletisme seria la karateka Sandra Sánchez,

que, amb 40 anys — on suposadament hauria d’estar més que retirada — va ser

campiona olímpica a les Olimpíades de Tòquio celebrades l’any 2021, a més, va

començar a competir en l'àmbit internacional i ser fitxada per la selecció amb 34

anys —moment de suposada retirada—.

La primera, la Jaël Bestué, és una atleta de 23 anys que encara continua creixent en

la seva trajectòria com a esportista, cada any que passa millora les seves marques

personals i posicions en els rànquings internacionals. Pel que fa encara a la seva

trajectòria com a estudiant, actualment està cursant la carrera de Medicina. El

novembre de 2020 es va sotmetre a una operació per una lesió al maluc que va fer

que estigués a punt de perdre's els Jocs Olímpics de Tòquio 2020.

L’Esther Guerrero té 33 anys i actualment es troba en el seu millor estat de forma,

en tractar-se d’una atleta més gran, segurament estarà a prop del millor moment a la

seva carrera com a esportista. A la temporada de pista coberta 2022 va patir una

lesió a l’isquiotibial al campionat d’Espanya durant l’última recta de la final dels 1500

metres llisos, fet que va permetre a les atletes contrincants treure-li la medalla d’or,

deixant-la amb un bronze. A més a més, a conseqüència d’aquesta lesió, no va

poder participar en la resta de competicions internacionals posteriors, com és el cas

del mundial que es va dur a terme a Belgrad, Sèrbia. En el cas dels seus estudis ella

va finalitzar la carrera de magisteri, però mai ha acabat exercint d’aquesta professió

a causa del seu creixement com a esportista.
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La Natalia Rodríguez, de 43 anys, va formar part de l’elit espanyola i va competir

aproximadament a la franja des del 2004 fins al 2015, que va fer pública la seva

retirada de l’atletisme d’alt nivell. Un punt a destacar de la seva carrera com a

esportista va ser al mundial d’atletisme a Berlin el 2009, després de celebrar la seva

primera posició mundial als 1500 metres llisos, es va comunicar la seva

desqualificació per haver trepitjat lleugerament la línia que limita la zona de

competició amb la resta de la pista per culpa d’un xoc accidental que va tenir amb

una atleta en els últims 100 metres. Actualment, la pista d’atletisme de Tarragona

rep el seu nom en honor als seus mèrits. No s’ha desvinculat del món de l’atletisme,

ja que és l’entrenadora d’un grup independent d’atletes de la zona de Tarragona.

L’any 2021 va ser una de les impulsores i és la coordinadora del projecte WeCoach

a Tarragona, una iniciativa que pretén impulsar la pràctica esportiva de les dones a

través del running. També està treballant al Consell Esportiu del Tarragonès.

Donat que cadascuna viu en una part diferent de Catalunya hi dedicarem un dia

sencer per persona a fer la gravació.

En el cas dels professionals de la psicologia i del periodisme, l’Amat Carceller,

periodista a RTVE, i Jana Aguilar, psicòloga al CAR de Sant Cugat, els

entrevistarem a Catalunya el mateix dia, ja que es tracta d’entrevistes molt diferents

de les que es faran a les atletes, en aquest cas són més curtes i es faran preguntes

més concretes, tampoc es gravaran més imatges a part de l’entrevista —en el cas

de les atletes sí que les gravarà en diferents ocasions: entrenant a la pista

d’atletisme entrenant i, un altre dia, l’entrevista—. Per la seva banda, Alejo

Garcia-Naveira en ser de Madrid, la seva entrevista es realitzarà l'endemà i se

seguirà el mateix procediment que s’haurà seguit en l’entrevista de la psicòloga.

A l'hora de fer la gravació del reportatge s’han tingut presents els calendaris de les

atletes, en el cas de la Jaël Bestué i l’Esther Guerrero, que són les dues atletes que

encara, avui dia, competeixen, s’observa que el període que va des del 19 fins al 27

d’agost se celebra el Campionat Mundial d’Atletisme 2023 a Budapest, Hongria, on

és altament probable que es compti amb la participació de les dues atletes

catalanes.

47



Projecte de reportatge:
La salut mental en l’atletisme d’elit femení

Com a dies de gravació dels entrenaments durs d’aquestes atletes s’han escollit

dies previs a la realització del mundial, això és degut al fet que el moment de la

temporada on la competició és propera compta amb els entrenaments més intensos

i, per tant, és on més fortes estan, a més a més, els exercicis són més semblants als

que es fan a les competicions. Aquí la salut mental hi juga un paper clau en aquests

moments, és essencial tenir la fortalesa suficient per poder aguantar-los tant

físicament com mentalment —estaré a l'altura de la competició?, rendiré

correctament?, em mereixo tot el que m’està passant?—. Pel que fa al reportatge,

ens pot aportar moltes més imatges recurs, podrem presenciar el cansament real de

l’atleta. A part de posar el nostre punt de mira estrictament en els entrenaments,

volem incloure imatges més personals amb els companys de les pistes per donar a

conèixer les seves relacions socials.

En el cas de la Natalia Rodríguez, en estar retirada no és tan imprescindible gravar

la part sobre la seva vida després de l’atletisme abans del mundial, però aprofitarem

i es farà tot seguit. Sobre ella també ens interessa aquesta faceta més íntima.

Passat el mundial, realitzarem les entrevistes, un cop les atletes no tinguin la

càrrega i la pressió mental de les imminents competicions. Creiem que és

interessant que Natalia Rodríguez sigui la primera, no només per la seva

experiència com a atleta, sinó pels problemes que ha tingut en relació amb la seva

salut mental per la retirada del seu or a un mundial. Ens pot generar preguntes que

no s’havien contemplat i noves idees de cara a les properes entrevistes. La segona

entrevista serà per la Jaël Bestué, ens pot aportar dades sobre la situació actual

amb la psicologia i, d’aquesta manera, també ens pot induir noves preguntes per a

Guerrero. Per finalitzar, l'última entrevista a dur-se a terme serà la de l’Esther

Guerrero. De totes tres és la persona sobre la qual més documentades estem, ja

que hem vist diversos reportatges sobre ella. Es planteja una segona ronda

d’entrevistes amb les atletes en cas que ens hagi quedat alguna pregunta molt

interessant a fer.

En el cas de les entrevistes a les persones professionals les portaríem a terme

posteriorment a la de les atletes pel simple fet que elles mateixes ens generaran
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algunes preguntes i parlaran sobre els temes que es donen més importància sobre

la salut mental, volem que el psicòleg i la psicòloga valorin els diferents casos un

cop hàgim parlat amb les tres atletes. En el cas del periodista, podrem mostrar-li de

primera mà la reflexió sobre titulars que hagin tingut les atletes i, un cop aquí, que ell

expliqui el seu punt de vista sobre el tractament de la informació.

4.2. Personatges entrevistats: biografies

4.2.1. Atleta 1: Esther Guerrero Puigdevall

Font: RTVE

BIOGRAFIA

Justificació d’elecció Esportista referent pel que fa al reportatge que

ens inspira

Data de naixement 7 de gener del 1990

Lloc de naixement Banyoles, Girona (Pla de l’Estany)

Lloc de residència actual Banyoles, Girona (Pla de l’Estany)
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Lloc on entrena Estany de Banyoles i pista d’atletisme d’Olot

Situació actual amb
l’atletisme

Activa. En el pic de l’elit, moment d’èxit que no

mostra indicis de decaure

Des de quan entrena 2006

Especialitat Mig fons: 800 i 1500 metres llisos

Club en el que va començar Club Natació Banyoles

Club pel que va fitxar Barça Atletisme i, després i fins a l’actualitat

pertany al New Balance Team

Marques personals Aire lliure

- 800: 1’59”22

- 1500: 4’02”21

Pista coberta:

- 800: 2’01”13

- 1500: 4’04”86

Medalles 2017: 3a posició al

relleu mixte d’1,5km

al Campionat

d’Europa de camp a

través

2018: 1a posició al

Campionat Iberoamericà

als 800.

3a posició al relleu

4x400.

1a posició al relleu mixt

de 1500 al Campionat

d’Europa de camp a

través

Rècords Rècord nacional:

2000 m llisos amb

5’41”30

Rècord nacional: milla

(1,609m) amb 4’24”92

Estudis Grau en Educació Primària

Localització de l’entrevista L’estany de Banyoles i la pista d’atletisme d’Olot
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4.2.2. Atleta 2: Natalia Rodríguez Martínez

Font: Diario AS

BIOGRAFIA

Justificació d’elecció Retirada d’una primera posició mundial que va

perjudicar negativament la seva salut mental

Data de naixement 2 de juny del 1979

Lloc de naixement Torreforta, Tarragona

Lloc de residència actual Torreforta, Tarragona

Lloc on entrenava Estadi Natalia Rodríguez, Campclar, Tarragona

Situació actual amb
l’atletisme

Retirada

Des de quan entrena 1988

Especialitat Mig fons: 1500 metres llisos
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Club en el que va començar Nàstic Atletisme

Club pel que va fitxar Nike Running

Marques personals Aire lliure 1500:

3’59”51

Pista coberta 1500:

4’01”30

Medalles 2009: 1a posició

1500 al Campionat

d’Europa pista

coberta.

2011: 3a posició

1500 al Mundial

aire lliure.

2010: 2a posició 1500 al

Campionat mundial pista

coberta.

3a posició 1500 al

Campionat d’Europa aire

lliure.

Rècords Rècord nacional 1500 amb 3’59”51

Actual treball Consell comarcal

de Tarragona

Entrenadora d’atletisme

Localització de l’entrevista Estadi Natalia Rodríguez, Campclar, Tarragona.
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4.2.3. Atleta 3: Jaël-Sakura Bestué Ferrer

Font: Agencia EFE Juanjo Martín

BIOGRAFIA

Justificació d’elecció Atleta jove que encara està creixent, no ha

arribat al seu màxim. A més també ha patit

alguna lesió.

Data de naixement 24 de setembre del 2000

Lloc de naixement Barcelona

Lloc de residència actual Sant Cugat del Vallés, Barcelona

Lloc on entrena Centre Alt Rendiment Sant Cugat

Situació actual amb
l’atletisme

Activa. Encara està creixent com a atleta, no ha

arribat al seu pic.

Des de quan entrena Des de la primària
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Especialitat Velocitat: 60, 100 i 200 metres llisos

Club en el que va començar Club Atletisme Sant Cugat

Club pel que va fitxar Adidas

Marques personals Aire lliure:

100 m 11.19

200 m 23.01

Pista coberta:

60 m 7.24

200 m 23.52

Medalles 2017: 2a al

Campionat del Món

SUB18 als 200 m

2021: 2a al

Campionat Europeu

SUB23 als 4x100m

2018: 3a al Campionat

Europeu SUB20 als 100

m

Rècords Rècord nacional als

relleus 4x100m

Relleu 4 × 100 m

Rècord nacional SUB20

als 60 i 200 m pista

coberta i 100, 200 i

4x100m aire lliure

Estudis Estudiant de Medicina

Localització de l’entrevista CAR de Sant Cugat
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4.2.4. Psicòleg esportiu 1: Alejo Garcia-Naveira

Font: YouTube

BIOGRAFIA

Justificació d’elecció Va ser psicòleg de la Real Federació Espanyola

d’Atletisme

Professió Psicòleg i professor universitari

Especialitat Esportiu

Estudis - Llicenciat en Psicologia a la Universitat

Complutense de Madrid

- Doctor en Psicologia per la Universitat

Complutense de Madrid

- Expert en assessorament esportiu a la

Universitat Fanciscana de Vitoria

Trajectòria professional - Professor universitari a la Universidad

Villanueva
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- Coordinador psicologia de l’esport del

Colegio Oficial de la Psicología de Madrid

- President de la Asociación Española de

Psicología y Coaching Deportivo

- Vocal del Consejo General de Colegios

Oficiales de Psicología Consejo

- Psicòleg esportiu UD Almeria

- Coodinador àrea psicologia MAD Lions

E.C.

- Departament psicologia Atlético de Madrid

- Coordinador departament psicologia de la

Real Federació Espanyola d’Atletisme

Anys d’experiència Més de 22 anys

Localització de l’entrevista Despatx o consulta del psicòleg on acostuma a

atendre els i les pacients.
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4.2.5. Psicòloga esportiva 2: Jana Aguilar Bruch CAR de Sant Cugat

Font: Linkedin

BIOGRAFIA

Justificació d’elecció És psicòloga esportiva al CAR de Sant Cugat

Professió Psicòloga

Especialitat Esportiva

Estudis - Grau en Psicologia a la Universitat del País Basc /

Euskal Herriko Unibertsitatea

- Màster en Psicologia de l’Esport a la Universitat

Liberquaré

Trajectòria
professional

- Pràctiques com a psicòloga esportiva a Valor

Positiu + Psicologia i Coaching

- Team Sport HG i Aml

- Técnica de escalada y carreras por montaña
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- Técnica de la Unió Excursionista de Vic

- Psicòloga esportiva al CAR (Centre d'Alt

Rendiment) de Sant Cugat

Anys d’experiència 1 any

Localització de
l’entrevista

CAR de Sant Cugat
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4.2.6. Periodista esportiu especialitzat en l’atletisme: Amat Carceller
(Teledeporte)

Font: Diario AS

BIOGRAFIA

Justificació d’elecció Comentarista d’atletisme a RTVE

Professió Periodista

Especialitat Esportiu

Estudis Llicenciat en Periodisme

Trajectòria
professional

- Comença l’any 1989 a RTVE Catalunya

- 2007 RTVE Madrid a programes com ‘Objetivo

Tokyo’ o ‘Conexión Teledeporte’

- Reporter a pista de moltes competicions

d’atletisme.

- Comentarista de molts esports: vela, ciclisme,

salts de trampolí, judo i atletisme.
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Anys d’experiència 34 anys (primera narració el 1989)

Localització de
l’entrevista

Redacció de Teledeporte a Sant Cugat
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4.3. Preguntes entrevistes

4.3.1 Preguntes generals atletes

- Amb quina edat i per què vas començar aquest esport? A quin club i per què?

- Quines sensacions vas tenir sobre aquest esport? Vas fer amistats? Què et

motivava a anar a entrenar en aquell moment?

- Quan diries que vas començar a prendre-ho d’una manera més seriosa? Per

què? Quin va ser el punt d’inflexió?

- Ens pots explicar com era el teu dia a dia i com és ara? (Compaginació amb

la resta d’activitats extraescolars o amb els estudis, família, amistats, etc.).

- Quan vas començar a competir, per què? En quin àmbit? Territorial,

autonòmic…

- Quin va ser el primer any en què vas arribar a entrar a un campionat

d’Espanya? T’ho esperaves? Era el teu objectiu?

- Quan vas decidir entrar al CAR? Per què? — Només Jaël i Natalia —

- Quan vas ser fitxada per Nike (Rodríguez) / New Balance (Guerrero) / Barça /

Adidas (Bestué), en quin moment estaves de la teva carrera esportiva, havies

fet algun rècord recentment o havies tingut una bona posició a un campionat?

Com et vas sentir?

- Has tingut algun problema amb aquests clubs, per exemple, una lesió que et

va impedir competir durant un temps o problemes de salut mental?

- Quan vas rebre la notícia de competir a l’elit espanyola? A escala emocional

com t’ho vas prendre? Psicològicament, vas sentir que tenies més pressió?

- El fet de ser dona t’ha suposat algun problema en algun moment? Tens

alguna anècdota relacionada?

- Quan vas començar a entrenar, què pensaves de la gent que acudia a

teràpia? En quin moment vas veure necessària la figura del professional de la

psicologia? Quan vas començar amb l’ajuda? Per què ho vas fer en aquell

moment? Quines creus que són les mancances (psicològiques) que vas tenir

quan t’iniciaves?

- Ho has deixat en algun moment des que vas començar? O has pensat en

deixar-ho? Per què?

- Ens pots explicar el moment més dur de la teva carrera com a atleta? Com ho

vas viure? Com et va ajudar la figura del psicòleg/a? Quan vas tornar a
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competir després d’aquell moment, et senties igual, més insegura o millor?

Continues necessitant ajuda psicològica?

- Pel que fa a aquests moments més difícils, diries que t’han ajudat a

evolucionar i millorar com a esportista o més aviat han estat obstacles?

- Recordes com la premsa va tractar aquell moment? Com pot arribar a

afectar-te o afectar la premsa, és a dir, els titulars o el tractament informatius

de les teves actuacions? Et sents més pressionada per com et veu la teva

imatge com a esportista a la premsa? Has presenciat alguna incongruència

pel que fa al fet de ser dona?

- Què opines d’aquests titulars o el tractament sobre l’actuació de l’atleta X? Si

et poses en la pell de l’atleta com ho gestionaries? — Presentar exemples

analitzats sobre la premsa —. I sobre aquesta? Com et sentiries si fossis

Marta Galimany? — Presentar exemple de notícies sobre la marató de Marta

Galimany analitzat al 3.2.2.

- Com has gestionat la frustració en els diferents moments/etapes? Hi ha

alguna clau per saber gestionar-la?

- Què sents quan et quedes a prop d’un objectiu? Com planteges els teus

objectius? Com et sents quan compleixes un dels teus objectius? I quan no

ho compleixes? I com et sents quan compleixes les expectatives respecte de

la resta de persones?

- Què opines de la frase “als esportistes l’alegria va encaminada amb

l'assoliment”? Què és estar feliç per a tu?

- Ens pots resumir en una frase com està la salut mental a l’atletisme?

4.3.2 Preguntes específiques atletes

Natalia Rodríguez

- En el cas del teu moment més difícil, que va ser quan et van desqualificar al

mundial de Berlín 2009. Com portes aquesta desqualificació avui dia? L’any

2021 et van fer una entrevista al Diari de Tarragona i explicaves que no has

pogut tornar a veure el vídeo on va succeir tot, segueixes en el mateix punt?

- Quin consell li donaries a les atletes que actualment estan a l’elit, com és el

cas de les nostres dos atletes Esther Guerrero i Jaël Bestué? I pel que fa a la

retirada de l’elit?
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- Per què vas deixar l’elit? Com va passar a ser el teu dia a dia i com és ara?

Vas rebre alguna preparació psicològica pel que seria el teu futur? Com et

senties i com ho vas gestionar?

Jaël Sakura-Bestué

- Quins plans de futur tens quan deixis l’elit? Voldràs rebre ajuda psicològica o

creus que la necessitaràs?

- Voldràs continuar involucrada o tenir relació amb el món de l’atletisme, o

prefereixes desconnectar totalment? Tenint en compte els teus estudis,

t’agradaria acabar dedicant-te a la medicina?

- Estàs rebent alguna preparació per al futur (més aviat psicològica)?

Esther Guerrero

- Quins plans de futur tens quan deixis l’elit? Voldràs rebre ajuda psicològica o

creus que la necessitaràs?

- Voldràs continuar involucrada o tenir relació amb el món de l’atletisme, o

prefereixes desconnectar totalment? Tenint en compte que et vas graduar en

educació primària, t’agradaria acabar dedicant-te a això?

- Estàs rebent alguna preparació per al futur (més aviat psicològica)?

4.3.3 Preguntes generals professionals de la psicologia

- En quin moment de la carrera de l’esportista d’elit recomanes tenir ajuda

psicològica?

- Creus que actualment els problemes de salut mental apareixen a una edat

més primerenca?

- Quin paper diries que juga la ment en el moment de fer una preparació física

de l’atleta?

- Podries comparar la importància de la preparació física de la mental? Quin

pes té cadascuna?

- Des del punt de vista de la psicologia, com es tracta una lesió de l’esportista i

com s’acompanya el moment de deixar l’entrenament i la competició?

- Coneixes el que cas de la lesió de l’Esther Guerrero a la final del campionat

d’Espanya de 1500 m? Com tractaries un cas així on l’atleta perd la primera

posició a 100 metres d’arribar a la meta?
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- Sobre la frustració, és un dels sentiments negatius que més es repeteixen en

les atletes, acompanyat de no complir les expectatives, com es gestiona

això? I la inseguretat?

- A part de la part negativa, també és important el tractament de la part

positiva, com es fa des de la psicologia? Com es gestionen els assoliments i

aconseguir medalles molt destacades, entre d’altres?

- Com consideres que s’hauria de tractar la simultaneïtat d’una vida d’estudiant

i d’esportista d’elit? És compatible, o més aviat difícil?

- Sobre la imatge de l’esportista a la premsa, trobes que és molt influent o no?

4.3.4 Preguntes específiques professionals de la psicologia

Alejo García

- Com creus que està la situació actual a Espanya de la salut mental en el món

de l’esport?, és a dir, amb relació a la banalització, els estereotips, etc.

- A quina edat es comencen a veure els primers problemes de salut mental a

l’atletisme?

- Quins són els principals problemes amb els quals et vas topar a la selecció?

- Coneixes la desqualificació al Mundial del 2009 a Berlin de Natalia

Rodríguez? Com es tractaria un tema tan delicat com aquest?

Jana Aguilar

- Com creus que està la situació actual a Catalunya de la salut mental en el

món de l’esport?, és a dir, amb relació a la banalització, els estereotips, etc.

- A quina edat es comencen a veure els primers problemes de salut mental a

l’esport?

- Quins són els principals problemes amb els quals et topes en esportistes del

CAR?

- Hem trobat diverses informacions sobre el fet que les noies acostumen a

demanar més ajuda psicològica que els nois, podries parlar del teu cas? Ho

compleix?

- Creus que el fet de ser dona té relació amb el fet que elles siguin les que

demanin ajuda més habitualment? Per què?
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Amat Carceller

- Consideres l’atletisme com un esport amb poca veu a la premsa esportiva?

Per què creus que passa això?

- Podries parlar-nos de quin procediment se segueix en el cas del tractament

de la informació en l’atletisme, és a dir, existeixen algunes pautes per tenir

cura del que es diu i tractar de fer-ho el més objectiu possible o no?

- Creus que hi ha hagut canvis en la valoració de la informació de l’atletisme

amb el pas dels anys?

- Com diries que s’han de tractar temes més aviat complicats com és una lesió,

la desqualificació o la ‘mala posició’ a un campionat d’una atleta d’elit als

mitjans?

- Creus que en alguns casos d’alguns mitjans, el periodisme esportiu pot

arribar a ser sensacionalista, parlant d’atletisme? Podries posar algun

exemple?

- Què opines d’aquests titulars o el tractament sobre l’actuació de l’atleta X?

Està ben formulat? — Presentar exemples analitzats sobre la premsa —. I

sobre aquesta? Com creus que estan posicionades les dones? — Presentar

exemple notícies marató Marta Galimany analitzat al 3.2.2.

- Segurament coneixes el documental que va fer Esport3 de l’Esther Guerrero,

es parla del paper dels mitjans i com es va tractar de manera negativa el fet

de la banyolina de no passar a semifinals a les Olimpíades de Río, com

valoraries aquest tractament de la informació? Ho hauries fet així? Si la

resposta és no, com corregiries la frase “Marta Pérez avanza a semis i Esther

guerrero cae eliminada”?

- Creus que el fet de valorar negativament l’actuació de l’atleta sense tenir en

compte l’esforç previ és una errada comuna i que es pot cometre, en molts

casos, de manera inconscient per part del o la periodista?

- Natalia Rodríguez, coneixes perfectament el que va passar al mundial de

Berlín, ja que vas estar allà amb ella, com vau informar sobre aquests fets tan

delicats? Va ser difícil? Destacaries alguna cosa important d’aquells fets i

com es va tractar als mitjans?

- Si et poses en la pell de l’atleta, creus que els mitjans juguen un paper

important i poden influenciar mentalment la seva salut?
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- Si haguessis de valorar personalment el tractament informatiu de l’atletisme

generalment als mitjans de tarannà esportiu, com ho qualificaries?

- Quin consell donaries, com a periodista experimentat en l’atletisme, als i les

futures periodistes d’esports per tenir cura en el tractament de la informació?

4.4. Pla de gravació

Estadi Josep Molins, Sabadell. Font: Elaboració pròpia.
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4.3 Pla de gravació

4.3 Pla de gravació

4.3 Pla de gravació
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4.5. Guió tècnic

Pista Martorell Atlètic Club. Font: Elaboració pròpia.
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5. Conclusions

El projecte de reportatge tenia com a un dels principals objectius donar visibilitat a

un tema que ha permès ocult, i del qual, no s’ha donat la importància que requereix.

Es tracta de la salut mental a l’esport d’elit, concretament en dones catalanes que

practiquen l’esport de l’atletisme. La realització final d’aquest reportatge ajudarà a

donar-li veu al conflicte, d’aquesta manera, el fet de comptar amb tres atletes d’elit,

que es troben en diferents fases de la seva carrera esportiva —començament,

l’etapa de màxima esplendor, i retirada— és imprescindible per complir aquests

propòsits.

A més, la figura del psicòleg també resulta essencial dins d’aquest reportatge.

Finalment, el resultat d’afegir un periodista esportiu especialitzat en l’atletisme ha

sigut fructífer i enriquidor per corroborar l’impacte que pot tenir la premsa i els

titulars en la salut mental en dos sentits. D’una banda, pel que fa a la frustració i la

superació, i per l’altra, la manera amb la qual es representa a les dones, si les seves

actuacions són infravalorades o no.

En relació amb aquest últim punt de les dones, es vol ratificar que, efectivament,

encara falta lluita contra el menyspreu i la falta de visibilitat d’aquestes en l’esport de

manera general. Gràcies a la documentació que s’ha dut a terme i les investigacions

que han mostrat dades clarament poc equitatives, s’exclou que aquest paper femení

a l’esport ha tingut una evolució prou lenta, però hi ha una evident millora respecte

als anteriors anys. L’exemple més clar és el dels Jocs Olímpics, que al gràfic s’ha

pogut observar de manera evident aquesta evolució i increment de la participació

femenina.

A més, pel que fa a l’atletisme, la imatge sobre la resistència de les dones sempre

ha estat vista d’una manera pèssima i, no va ser fins al 1984, que no es va incloure

la marató femenina a uns Jocs, deixant aquest lema com a invàlid.
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Existeixen diversos antecedents, alguns d’ells analitzats prèviament, que han parlat

d’aquesta temàtica, la salut mental a l’esport. La majoria, però, arriben a la conclusió

que part de la població sí que està conscienciada amb la problemàtica, però encara

hi ha una gran quantitat de gent que continua banalitzant certes situacions.

Exemples d’aquestes situacions seria la mala reacció de la població davant d’un o

una atleta que no ha complert les expectatives que esperaven. En el nostre cas,

també afegim la variant de com afecta el fet de no complir les expectatives sent una

dona. Mai se sap què hi ha darrere del que mostra l’esportista en una cursa, partit o

actuació, respecte del que es veu a través de la televisió, xarxes, ràdio o premsa. La

societat que ha decidit ser seguidora dels esports, ha d’aprendre a no jutjar

l’esportista, sinó conèixer quin és el rerefons d’aquestes actuacions.

Pel que fa a la salut mental, en moltes ocasions, és un aspecte que en certa manera

es dona com sabuda, però realment és una assignatura pendent, tal com recalquen,

de manera constant, a un dels antecedents escollits —El viaje. La medalla de la

salud mental de RTVE—. Aquest mateix documental, ens transmet com la figura de

la psicologia esportiva està moltes vegades només focalitzada en l’èxit, saber-ho

gestionar i mantenir-se en aquest. És a dir, no se centra en el fet que la persona

estigui bé amb si mateixa o pugui aprendre a portar una derrota esportiva, sinó en

què ha de fer, mentalment, per guanyar.

Tots els objectius s’han completat positivament. El reportatge que preveu elaborar

aquest projecte pot reflectir perfectament la situació pel que fa a l’àmbit de la

psicologia i de les dones, en aquest cas, dins de l’atletisme femení. Tanmateix, es

veuria com aquesta ha anat evolucionant al llarg dels anys, gràcies als testimonis de

la Jaël Bestué, l’Esther Guerrero i la Natalia Rodríguez. Exposar i deixar de

banalitzar la salut mental a l’esport gràcies al reportatge final que es pot

desenvolupar a partir d’aquest projecte.

En conclusió, com ja s’ha esmentat, quin paper juguen els mitjans de comunicació a

l’hora d’informar sobre els esdeveniments esportius i els resultats dels atletes que hi

participen. El fet de parlar amb un periodista que fa tants anys que comenta els

esdeveniments més importants de l’atletisme ajuda a entendre aquesta

problemàtica.
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Com és comprensible, el fet d’idear un projecte de reportatge com el que s’ha

acabat elaborant ha estat un dels propòsits més importants, fet que s’ha assolit amb

èxit. Això, s’ha aconseguit amb la ideació molt detallada d’un guió tècnic, deixant tot

el treball pensat per fer-ho de manera immediata, un cop es portin a terme les

entrevistes, preguntes de les quals ja realitzades, també.
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7. Annexos

7.1. Notícia 1

Histórico triunfo de una mujer sobre todos los hombres en la media maratón
de Málaga
La prueba reina del fondo en Málaga tuvo un relato insólito en la distancia corta. Si

lo focos se centraron en la victoria de los atletas kenianos en la Maratón malagueña,

no menos épico fue el triunfo en la media. La francesa Woldu Mekdes se impuso por

delante de todos los hombres. Es histórico que una mujer se adjudique la

clasificación general de una carrera tan exigente.

Mekdes detuvo el cronómetro en 1 hora, 8 minutos y 25 segundos. Es el nuevo

récord de Francia. Sólo cinco segundos más tarde, con un tiempo de 1 hora, 8

minutos y 30 segundos, atravesó la meta el primer hombre, un clásico en las

pruebas de fondo malagueñas como es el jienense Cristóbal Valenzuela

(Trops-Cueva de Nerja).

7.2. Notícia 2

¡Primera derrota de Duplantis en más de un año!
El genio sueco de la pértiga no perdía una competición desde el 26 de agosto de

2021 en Lausana

'Mondo' saltó 5,81 y mordió el polvo ante el filipino Obiena (5,91), al que dirige el

mítico Vitali Petrov.

El filipino Ernest John Obiena, con un mejor salto de 5,91 metros, ganó la reunión

de Bruselas 'Memorial Van Damme', penúltima cita de la Liga de Diamante,

sorprendiendo al gran favorito en el salto de pértiga, el sueco Armand Duplantis,

quien no perdía desde hace un año y se quedó en una marca de 5,81.
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Obiena, cuya marca personal es de 5,94 metros, completó un concurso perfecto en

contraposición a la actuación que tuvo Duplantis, que pagó caro sus fallos técnicos y

fue incapaz de superar el listón de 5,91 en los tres intentos que tuvo y se quedó en

una marca muy por debajo de su récord de 6,21.

"Hice muchas cosas mal técnicamente. Es raro para mí saltar como lo hice. Quizá

necesité una llamada de atención para mejorar mi salto. Tengo que volver el

próximo año y hacer algo más especial para la gente que vino", dijo Duplantis al

término de su prueba.

La última vez que perdió Duplantis una prueba fue el 26 de agosto de 2021 en la

reunión de Lausana (Suiza) de la Liga de Diamante. Desde entonces su palmarés

se amplió con el Mundial de pista cubierta de Belgrado y el de aire libre de Eugene,

el Europeo de Múnich y batió dos veces el récord del mundo que ostenta con 6,21

metro.

Por su parte, el asiático se convirtió en uno de los grandes protagonistas de una de

las citas más mágicas de una Diamond a la que World Athletics ha devaluado por su

ambición de incluir cada vez más reuniones. El entrenador de Obiena es ni más ni

menos que Vitali Petrov, el forjador de la rusa Yelena Isinbayeva, la mejor pertiguista

de la historia.

7.3. Notícia 3

Sebastián Martos se queda lejos de la mínima europea en Manchester

El atleta jiennense Sebastián Martos empezó este sábado de forma discreta la

temporada de pista cubierta al clasificarse octavo en los 3.000 metros con una

marca de 7:57.71, siete segundos más de su mejor registro personal y diez más de

la marca mínima exigida para Estambul

El atleta jiennense Sebastián Martos empezó este sábado de forma discreta la

temporada de pista cubierta al clasificarse octavo en los 3.000 metros lisos de la

reunión de Manchester (Inglaterra) con una marca de 7:57.71, siete segundos más

92

https://www.sport.es/es/noticias/mundial-atletismo/duplantis-eclipsa-estrellas-record-mundial-14159645
https://www.sport.es/es/noticias/mundial-atletismo/duplantis-eclipsa-estrellas-record-mundial-14159645
https://www.sport.es/es/noticias/contenidos-legacy-sin-clasificar/curiosa-apuesta-isinbayeva-793343
https://www.sport.es/es/noticias/contenidos-legacy-sin-clasificar/curiosa-apuesta-isinbayeva-793343


Projecte de reportatge:
La salut mental en l’atletisme d’elit femení

de su mejor registro personal y diez más de la marca mínima exigida para el

Campeonato de Europa, que se disputará entre el 2 y el 5 de marzo en Estambul

(Turquía).

El cinco veces campeón de España y olímpico en los Juegos de Río de Janeiro

2016 y de Tokio 2020 perdió posiciones en la última vuelta y fue relegado de la

quinta a la octava posición en una prueba que fue ganada por el sueco Emil

Danielsson, que rodó en solitario, y que cruzó la meta con un registro de 7:48.23.

El británico Mattew Stonier fue segundo con 7:51.12 después de una brillante fase

final en la que ganó con solvencia al también sueco Simon Sundstrom (7:54.13) y al

local Charlie Wheeler (7:54.20), que fueron tercero y cuarto en los 3.000 metros

lisos.

El irlandés Nick Griggs (7:54.44) fue quinto, mientras que el sexto y séptimo puesto

lo ocuparon los británicos James Young (7:57.42) e Ian Crowe-Wright (7:57.71), que

precisamente superon en la llegada Sebastián Martos.

7.4. Notícia 4

Marta Pérez avanza a semis de 1.500 y Esther Guerrero cae eliminada

La atleta soriana logró la clasificación por tiempos mientras que la catalana fue

octava de su serie y no entró por puestos ni por marca

Marta Pérez será la única representante española en las semifinales de 1.500 (12h

hora española) después de conseguir la clasificación con el segundo mejor crono de

las atletas repescadas por tiempos con 4’04”76. La otra representante española,

Esther Guerrero, se quedó fuera al terminar octava de la segunda serie con un

crono de 4’07”08 -lejos de su marca personal firmada esta temporada con 4’02”41-,

una marca que no fue suficiente para ser repescada por tiempos.

La gran ovación de la carrera se la llevó Sifan Hassan, que compitió en la serie de

Guerrero, al caerse al suelo en la última vuelta por un tropezón. La holandesa se

levantó rápidamente cuando el gran grupo encaraba los últimos giros y empezó ha
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esprintar a gran velocidad hasta cazar a sus rivales y lograr la victoria de su serie y

la clasificación directa para las semifinales. Hassan está buscando en Tokio una

gesta que nunca antes se ha conseguido, ser campeona en 1.500, 5.000 y 10.000

de una tacada.

El resto de favoritas -Faith Kipyegon, Laura Muir, Winny Chebet o Winnie

Nanyondo-, también lograron la clasificación sin mayores problemas.

7.5. Notícia 5

Discreta actuación española en la undécima jornada de los Juegos

Eliminadas las selecciones femeninas de hockey y balonmano, y las parejas de

vóley playa

Lesión de Orlando Ortega, candidato a medalla en los 110 metros vallas

Pocas alegrías en la delegación española en los Juegos Olímpicos de Tokio 2020

con las eliminaciones de los equipos femeninos de hockey y balonmano, las

parejas, tanto masculina como femenina, de vóley playa, de la pareja de saltos de

trampolín, de Lydia Valentín en halterofilia y la lesión de Orlando Ortega, indiscutible

candidato a medalla en los 110 metros vallas.

Las buenas noticias llegaron desde la pista de atletismo con un cuarto puesto de

Eusebio Cáceres en salto de longitud y en el agua con los piragüistas Teresa

Portela, Cayetano García y Pablo Martínez, que pasan a semifinales.

El atleta alicantino Eusebio Cáceres se quedó a sólo tres centímetros de la medalla

de bronce en la final olímpica de longitud con un salto de 8,18 metros en un

concurso dominado por el campeón de Europa, el griego Miltiadis Tentoglu, con

8,41, la misma marca que el cubano Juan Miguel Echevarría pero con mejor

segundo. La medalla de bronce también se fue para Cuba. Maykel Masso terminó

tercero con 8,21.
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Como en los Mundiales de Moscú 2013 la medalla se le escapó a Cácerespor una

minucia. Entonces fue solo un centímetro, ahora tres. Una marca de 7,98 en la

ronda clasificatoria había metido al español en su primera final olímpica. En su

primera experiencia, Londres 2012, con 7,92 no superó la ronda y desde aquella

decepción ha trabajado para tener una segunda oportunidad.

La soriana Marta Pérez consiguió meterse en las semifinales olímpicas de 1.500

metros gracias a su tiempo de 4:04.76 -récord personal- que le dio una de las seis

plazas de repesca, en las que no entró Esther Guerrero, tres veces campeona de

España, que acreditó 4:07.08 en la segunda serie.

Pérez, debutante en unos Juegos pese a llevar dos Mundiales, fue la primera en

pista, a las 9.35 de la mañana en unas condiciones duras para el mediofondo: 30

grados de temperatura y un 66% de humedad en el estadio Olímpico.

Sus posibilidades teóricas eran mucho menores que las de Guerreroporque su

marca de partida (4:06.96 este año) la ponía por detrás de diez rivales y no tiene un

esprint espectacular.

El extremeño Javier Cienfuegos, primer atleta español que se ha clasificado para

una final olímpica de martillo, la afrontará "con mucha ilusión y ganas" sabiendo que

si está en sus marcas "podemos soñar".

El campeón de España se clasificó para la final olímpica gracias a un lanzamiento

de 76,91 metros que le dio el séptimo puesto en el conjunto de los dos grupos de

calificación. Hace dos años, en Doha, Cienfuegos ya fue séptimo en su primera final

mundialista de martillo con una marca de 76,57 metros.

La atleta barcelonesa Jael Bestué corrió el 200 más rápido de su vida pero su marca

de 23.19 segundos resultó insuficiente para sobrevivir a la primera ronda, en su

debut olímpico con 20 años.

Bestué corrió la tercera serie por la calle 7, a la izquierda de la experimentada suiza

Mujinga Kambundji y con la peor marca de salida (23.23), condenada, sobre el

papel, al último puesto. Y sólo clasificaban las tres primeras (tres más por tiempos).
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La española plantó cara a las mejores y terminó cuarta con récord personal, la

primera de su serie que no se clasificaba por puestos. La tercera plaza se le escapó

por 25 centésimas.

7.6. Notícia 6

Quique Llopis gana el Meeting de Karlsruhe a Asier Martínez por milésimas

Ambos firmaron el mismo tiempo (7.57) en la final de 60 vallas

Era de esperar una buena actuación de Enrique Llopis y de Asier Martínez en la

prueba de 60 vallas del Meeting de Karlsruhe(indoor), pero los dos españoles

hicieron suya la prueba, hasta el punto de que hubo que esperar a cotejar los

tiempos exactos para que el de Gandía se adjudicase el triunfo por delante del

navarro, si bien ambos pararon el crono en 7.57 segundos. Tercero fue el polaco

Jakub Szymanski (7.60) y cuarto el estadounidense Eric Edwards (7.63).

Tanto Llopis como Martínez rozaron su mejor marca personal. En las series, Llopis

firmó firmó 7.66 para ser segundo y Asier fue tercero con 7.61.

En Karlsruhe había mucha atención puesta también en la carrera de 1.500 metros,

con tres españoles en liza. La prueba fue para un incontestable George Mills

(3:35.88), que metió dos segundos al grupo de perseguidores. Jesús Gómez

(3:37.44) fue el mejor de los nuestros, tras acabar en cuarta posición. Justo tras él

finalizó Adel Mechaal(3:38.85), e Ignacio Fontes se retiró.

En 400 metros, Óscar Husillos terminó segundo con una marca de 46.63, por detrás

del danés Lobo Vedel, que paró el crono en 46.45. El actual campeón de Europa

(Torun 2021) de la distancia en modalidad indoor, no se acercó a su mejor registro

(45.66), pero ha comenzado con un muy buen tiempo la temporada bajo techo en la

que debe afrontar la defensa de su título en Estambul, sobre todo si tenemos en

cuenta su paso por el 200, que fue de 21.63. Cabe recordar que el palentino ya

había disputado como puesta a punto un 200 (20.77) y un 300 (32.68), por lo que de

momento todo son señales positivas.
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Marta García (8:45.51) hizo marca personal en el 3.000 y Marta Pérez logró un

registro de 8:44.91, también muy cerca de su mejor marca, aunque fue imposible

acercarse a las etíopes. Por su parte, Maribel Pérez no se pudo clasificar para la

final del 60 vallas femenino, tras hacer 7.36 en su serie.

7.7. Notícia 7

Marta Galimany bate el histórico récord nacional de maratón de Alonso con
2.26:14
La española mejora en 37 segundos la plusmarca española de Ana Isabel Alonso

que databa de 1995, mientras que Tariku Novales acaba decimosexto, primer

español en meta

“De cada carrera aprendo y creo que soy mejor atleta que en 2020". Con prudencia,

pero con el convencimiento de quien tenía la marca en las piernas, hablaba Marta

Galimany en la previa de un maratón de Valencia, una cita que había fijado en su

calendario como otra oportunidad de intentar batir el histórico récord de España que

Ana Isabel Alonso estableció en 1995 (2.26:51).

Galimany ya sabía lo que era quedarse muy cerca de esa plusmarca, cuando en

2020, también en Valencia, se quedó a sólo 17 segundos de encaramarse a lo más

alto del ranking nacional. Por eso, junto a su inseparable liebre Roger Roca, Marta

protagonizó el maratón de su vida para cruzar la meta en 2.26:14, 37 segundos por

debajo de la plusmarca de Alonso, que tenía ya 27 años. A sus 37 años se convierte

en la española más veterana en batir un récord absoluto.

"He soñado mucho con este récord", decía Marta, que llegó a los últimos metros con

una sonrisa en el rostro, pese al sufrimiento del cansancio. "He terminado con

fuerza porque tenía que ser el día. Para mí lograrlo en Valencia es especial, en 2020

lo luché y me quedé con esa espinita y quería que fuera aquí. Los entrenamientos

habían sido buenos y hemos ido a ritmo durante toda la carrera. He disfrutado

muchísimo".
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En el segundo maratón de su carrera deportiva, Tariku Novales fue el primer

español en la línea de meta. Firmó un registro de 2.07:18, para acabar decimosexto,

una marca con la que se sitúa cuarto español de siempre en la distancia, por detrás

de Lamdassem, Ben Daoud y Julio Rey. Supone, además, mínima para el Mundial

de Budapest. "Había mucha motivación y fuerzas y cuando vi que podía ser el

primer español, me he lanzado a por ello", asegura Tariku.

Por su parte, Lamdassem aspiraba a mejorar el récord de España, que situó en

Sevilla en 2.06:25. Fue a ritmo de lograrlo durante gran parte de la prueba, pero no

logró mantener la cadencia en los últimos kilómetros y alcanzó la meta con

dificultad, en un tiempo de 2.07:39.

7.8. Notícia 8

Ayad Lamdassem bate el récord de España en el Maratón de Sevilla

Los mejores corredores españoles en la larga distancia cumplieron los pronósticos y

brillaron en una de las carreras más planas de Europa

Un maratón de récord. El Paseo de las Delicias de Sevilla vivió una jornada de

mejores marcas en mejores marcas, tal y como se prometía desde las jornadas

previas. Asar Abderehman, con el mejor tiempo histórico de la Zurich Maratón de

Sevilla, Ayad Lamdassem con el récord de España (2:06:25), y Alemu Megertu con

el vigésimo mejor tiempo en la historia de los maratones femeninos. Colocando a la

prueba andaluza en la élite mundial en la prueba más icónica del atletismo.

Los focos apuntaban a Ayad Lamdassem en las horas previas a la Zurich Maratón

de Sevilla. Sus últimas prestaciones eran fabulosas, como ese quinto puesto en los

Juegos Olímpicos de Tokio 2020 en los que pudo pelear con la plata hasta los

últimos metros de la prueba. Además, Hamid Ben Daoud había igualado su registro

en la rapidísima Maratón de Valencia, abriendo una disputa por ser el referente en la

prueba larga para el atletismo español. Un duelo 'al sol' a todas luces.
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Lamdassem no decepcionó y dominó la competición entre los atletas españoles.

Javi Guerra y Dani Mateo buscaron hacerle sombra, pero pronto veían como el ritmo

impuesto, en primer lugar, por la liebre, y posteriormente por el propio atleta del

Bikila era demasiado fuerte a partir del kilómetro 20. El corredor nacido en Sidi Ifni

apostó por un ritmo constante en todo momento, marcando tiempos de récord con

3:00 el kilómetro. No estuvo para ganar la prueba y desde que se quedó sin liebre

tuvo que dar la cara e imponer su ritmo propio.

Así, con un 2:06:25, Lamdassem reventaba el récord de España. "Lo tenía en las

piernas. Lo había preparado mucho y es un circuito que me viene muy bien", explicó

el plusmarquista en la línea de meta. También añadiendo una historia que explica su

trabajo: "Llevo sin ver a mis hijos tres meses". Toda una prueba de que el diploma

olímpico estaba focalizado en seguir haciendo historia.

Consiguió un registro espectacular, 10 segundos mejor que el de Ben Daoud y suyo

propio, y demostrando que hoy por hoy es el rey en las distancias largas del

atletismo español. Buscará refrendar ese estatus en el futuro, pues también confesó

que objetivos tiene: "Quiero ser campeón de Europa en Múnich". Y no esconde que

pese a sus 40 años seguirá dando guerra. "Quiero bajar de las 2:05 horas y me

gustaría llegar a París", sentenció.

Récord del Zurich Maratón de Sevilla

Superando las dos horas de competición se decidiría el final de la prueba absoluta.

Con una arrancada del etíope Asar Abderehman, un atleta que acreditaba un

2:07:33 en Ámsterdam del pasado año como mejor marca personal. Durante buena

parte estuvo junto a Mamo, un atleta también etíope y debutante en los 42,195

kilómetros (que superaba, finalmente, por muy poco las dos horas y cinco minutos),

para dar la estocada final metros antes de entrar en la zona grabada por las

cámaras fijas. Con agonía máxima logró cruzar en 2:04:42, batiendo por cuatro

segundos la marca de la prueba. El maratón número 13 entre los más rápidos de

siempre.
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Para más inri, la carrera femenina fue histórica. Con la favorita en las quinielas, la

etíope Alemu Megertu, colocando a la carrera sevillana como una de las más

rápidas del mundo. Muy pronto se quedó sola en cabeza en una carrera que dominó

desde el kilómetro 30. Marcó un 2:18:50 para la 20ª mejor marca de todos los

tiempos que evidencia que la Zurich Maratón de Sevilla es una de las mejores de

siempre, junto a colosos del deporte como Chicago, Londres, Dubái o Valencia.

Faltó, tras un final complicado, la mejor marca femenina española porque Marta

Gallimany no pudo mantener su prometedor ritmo de inicio tras un gran esfuerzo de

su liebre, Roger Roca. Su 2:27:53 no bate el tiempo de Ana Isabel Alonso, que 27

años después seguirá siendo de leyenda.

Lamdassem, Megertu o Abderehman dejan al Zurich Maratón de Sevilla entre los

diez mejores del mundo. La edición de 2022 ha dejado tiempos para la historia y el

aviso que se puede ir más rápido, tal y como avisó Lamdassem. Desde el Paseo de

las Delicias se sigue mirando a la historia.
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